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PROTOKÓŁ NR XXXI/2017 

XXXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

24 maja 2017 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXXI zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XXXI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014-2018. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przekażę jeszcze jedną informację terminową i czasową. To przesunięcie sesji na dzień dzisiejszy 

spowodowało pewne perturbacje, bo tutaj od godziny 16:00 muszą się rozpocząć obrady spółdzielni 

mieszkaniowych i w związku z tym wszystkich Państwa będę prosił o określoną zwięzłość. Państwa 

Radnych będę prosił o możliwe złożenie na piśmie interpelacji, wniosków i zapytań. I wszystkich w tej 

debacie o pewną zwięzłość, bo nie mamy możliwości by zachować się inaczej jak stosownie szybko 

opuścić salę kolumnową ze względu na zakres wydarzenia, które będzie miało miejsce w sali kolumnowej 

w dniu dzisiejszym. Szanowni Państwo, chciałem przejść teraz do tej uroczystej chwili jaką jest sprawa 

przyznania Odznak Honorowych za Zasługi dla Województwa Lubuskiego.       

Sejmik Województwa Lubuskiego uchwałami z dnia 10 kwietnia 2017 r. przyznał Odznaki Honorowe  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego następującym osobom:  

 Pan Leszek Glezer, 

 Pan Marek Witold Kowalczyk, 
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 Pan Artur Tadeusz Niezgoda, 

 Pan Edward Tyranowicz. 

 

Dzisiaj mamy zaszczyt wręczać te odznaczenia. Bardzo proszę Pana Przewodniczącego Mirosława 

Marcinkiewicza o wygłoszenie laudacji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje laudacje.  

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają Odznaki Honorowe za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękujemy Państwu. 

Szanowni Państwo, trwają prace nad sporządzeniem projektu Planu Zagospodarowania Przestrzennego 

Województwa Lubuskiego. Wczoraj odbyła się tutaj debata. Zachęcam Państwa Radnych szczególnie, 

bo my będziemy uchwalali ten plan, do wnoszenia swoich uwag, propozycji. Przypominam, że w dniu 

jutrzejszym jeszcze będzie taka konsultacja w Gorzowie Wielkopolskim i że w ciągu kilku najbliższych dni 

można jeszcze zgłaszać uwagi do planu zagospodarowania, zgodnie z harmonogramem, który został 

przez nas opracowany. Przed salą kolumnową są wywieszone elementy tego planu, które pokazują 

ważne przedmioty tego dokumentu. Proszę o zapoznanie się, a wszystkich Państwa Radnych proszę  

o stosownie do możliwości udział w dniu jutrzejszym na konsultacji w Gorzowie Wielkopolskim, bądź też 

składanie uwag. Pan dyrektor Roman Bąk siedzi tutaj na Sali, gdyby ktoś z Państwa chciał zapytać  

o szczegóły, o tryb wnoszenia tego planu. Pan dyrektor Bąk będzie obecny na sali Sejmiku do końca 

obrad. Szanowni Państwo, raz jeszcze przypominam i proszę o to, by nasze obrady mogły się zakończyć 

dzisiaj do godziny 15:00. Chcę powiedzieć, że w dniu 29 maja odbywa się w tej sali o godz. 11:00 Sejmik 

Dziecięcy Województwa Lubuskiego. Chcę Państwu również przekazać, że w związku z dniem 29 maja, 

który jest Dniem Samorządu Terytorialnego, Pan Prezydent Rzeczypospolitej Andrzej Duda organizuje 

spotkanie i zaprasza trzech przedstawicieli Sejmiku do udziału w tej uroczystości. Chciałbym by na moje 

ręce zostały tutaj przedstawione propozycje osób, które chciałyby uczestniczyć w tym wydarzeniu  

i reprezentować Sejmik w najbliższy poniedziałek w Warszawie, czy też za pośrednictwem Pani Dyrektor 

Sekuły, by ustalić, byśmy mogli dzisiaj przekazać, bo do dzisiaj musimy przekazać tą informację o tym 

kto będzie uczestniczył w obradach.                
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Szanowni Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 30 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał.  

Jednocześnie informuję, że protokoły z XXIX i XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego zostały 

umieszczone na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji są wyłożone do wglądu na stoliku Biura 

Sejmiku. Protokoły przyjmiemy w końcowej części obrad.  

Szanowni Państwo, staramy się dostrzegać ważne tytuły i wyróżnienia dla Państwa Radnych. Chcę  

w  imieniu Radnych, Zarządu i własnym serdecznie pogratulować Pani Radnej Annie Chinalskiej, która 

została odznaczona Odznaką Honorową za Zasługi dla Ochrony Praw Dziecka. Wręczenia osobiście 

dokonał Rzecznik Praw Dziecka Pan Marek Michalak – Kanclerz  Międzynarodowej Kapituły Orderu 

Uśmiechu. Gratulujemy Pani Radnej i dziękujemy za troskę o dzieci.  

Szanowni Państwo, tradycyjnie przypominam, o tym by urządzenia do głosowania nie wędrowały  

z Państwem, kiedy macie potrzebę wypić kawę, bo następuje rozkonfigurowanie systemu. W przerwie   

i proszę to zapamiętać, odbędą się przed punktem 12, posiedzenia 3 komisji: Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych w sali 108, Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska w sali 108, Komisji Budżetu  

i Finansów w sali 108. Bardzo bym prosił Państwa o dyscyplinę w tej kolejności, by komisje mogły 

obradować, najpierw zdrowia, potem rolnictwa i na końcu budżetu. Jednocześnie informuję Państwa 

Radnych, że Pan Minister Krzysztof Jurgiel odpowiedział na pytania, które zostały podczas debaty rolnej 

nam przedstawione. Proszę o zapoznanie się, a Komisję Rolnictwa proszę o to, by wokół tych odpowiedzi 

przeprowadzić debatę.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 Punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie Parku Krajobrazowego „Łuk Mużakowa” – druk  

nr 503/17. 
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 Punkt 17a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 

2017 pomocy finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski na dofinansowanie V Festiwalu Muzyki 

Współczesnej im. Wojciecha Kilara – druk nr 505/17. 

 Punkt 17b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów  

na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „46. Lubuskie Lato Filmowe – Łagów 2017” – druk  

nr 504/17. 

 Punkt 17c – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu 

Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych 

na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 506/17. 

 

Na wniosek Kapituły Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego, proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o punkt 35a: 

 Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jerzemu Kazimierzowi Smorawińskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 507/17. 

 

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla 

radnych. Czy macie Państwo jakieś pytania do przedstawionego porządku wraz z proponowanymi 

zmianami?  Jeśli ich nie ma, to poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji  

o punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie Parku Krajobrazowego „Łuk Mużakowa” – druk nr 503/17.  

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 15a, proszę nacisnąć przycisk 

zielony  „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.    

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się wstrzymał.  

Stwierdzam, że punkt 15a został włączony do obrad dzisiejszej sesji.    

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17a – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy finansowej Miastu 

Gorzów Wielkopolski na dofinansowanie V Festiwalu Muzyki Współczesnej im. Wojciecha Kilara – druk 

nr 505/17. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 17a, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 
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27 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 17a został włączony do obrad dzisiejszej sesji. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17b – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „46. 

Lubuskie Lato Filmowe – Łagów 2017” – druk nr 504/17. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 17b, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że punkt 17b został włączony do obrad dzisiejszej sesji.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 17c – Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych  

do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 506/17. Kto z Państwa 

Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 17c, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”.  

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski  „?”.  

Szanowni Państwo, w głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

28 głosów za, 1 przeciwny, nie było głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że punkt 17c został włączony do obrad dzisiejszej sesji.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 35a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Jerzemu Kazimierzowi Smorawińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 507/17. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad o punkt 35a, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

28 głosów za, 1 przeciwny, nie było głosów wstrzymujących.     

Stwierdzam, że Sejmik rozszerzył porządek obrad o punkt  35a.  

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 
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nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik przyjął porządek obrad.  

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak na początku 

prosiłem o zwięzłość, czy też o składanie na piśmie. Powtórzę to i będę wdzięczny za przyjęcie mojej 

propozycji, ale zgłaszają się Państwo. Pan Radny Klaudiusz Balcerzak, następnie Pan Radny Kościk  

i Pana Fedko proszę o wciśnięcie przycisku zielonego. Tak jest, bardzo proszę Pan Klaudiusz Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący, 

korzystając z tego, że na sali jest obecny komendant policji, chciałbym takie złożyć dwa wnioski. Bardzo 

dużo podróżowałem po województwie lubuskim i chcę Państwu powiedzieć jaki jest stan bezpieczeństwa 

na drodze między Żarami a Zieloną Górą, do Pana komendanta. Jest to właściwie droga śmierci. 

Jechałem kilka razy i prośba do Pana komendanta, raz tylko widziałem kontrolę naszej policji, kontrolę 

radarową. Koniecznie na tej drodze trzeba wzmocnić nadzór nad prędkością. Jeszcze drugie Panie 

Przewodniczący, króciutko. Chcę Państwu takie zdarzenie właśnie w tym czasie jak jechałem z Żar  

do Zielonej Góry. Wjeżdżałem do Zielonej Góry i na przejściu przed więzieniem w Zielonej Górze mały 

chłopczyk przechodził przez pasy z telefonem. Oczywiście ruch był niesamowity. Przechodził z telefonem 

przez drogę. Pozwoliłem przejść przez drogę na zielonym. Zatrzymałem się i mówię – chłopczyku nie 

wolno rozmawiać, przechodzić z telefonem komórkowym przy uchu. Odwrócił się, mówi dobra, dobra. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam,  

to chłopczyk miał zielone? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Telefon miał i przechodził przy zielonym 

świetle.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy chłopczyk miał 

zielone, czy Pan Radny miał światło zielone.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Na zielonym świetle, ale chcę powiedzieć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chłopczyk miał zielone 

światło. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Ale chcę powiedzieć Państwu, bo jest bardzo 

poważna sprawa. Chciałabym żeby radni wystąpili z wnioskiem w sprawie bezpieczeństwa naszych 

dzieci. Niech rodzice powiedzą, że dzieci nie powinny nosić albo rozmawiać przy przejściach, to był 

tragiczny moment. To był siedmioletni chłopiec. Ja mam taki wniosek. Korzystając z tego, że jest 

komendant policji, żebyśmy radni wystąpili w sprawie bezpieczeństwa naszych dzieci do pedagogów,  

do rodziców, do kuratora, żeby zwrócić na to szczególną uwagę. Interpelacje złożę. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Sprawnie, bo Pan Przewodniczący ma taką 

właśnie prośbę. Trzy takie pytania do Pani Marszałek. Pani Marszałek zdaje się od maja rusza remont 

magistrali kolejowej Poznań-Warszawa przez co dosyć znacząco wydłuży się połączenie kolejowe między 

Zieloną Górą a Warszawą. Czy Zarząd Województwa bierze pod uwagę, a to nie jest jeden z powiedzmy 

argumentów, zwiększenie częstotliwości połączeń lotniczych z Warszawą może w tym okresie, a może 

by rozważyć, czy by ten samolot nie był większy, bo wszyscy cieszymy się, że jest on teraz 

wykorzystywany w sposób bardzo właściwy i wielu Lubuszan korzysta z tego połączenia. Drugie pytanie. 

Pani Marszałek, jak wygląda kwestia prac, do których Pani się kiedyś zobowiązała, dotycząca tych 

dodatkowych zjazdów z A2? Pojawiają się permanentnie pytania ze strony przedsiębiorców. W jakim 

punkcie są te rozmowy? W jakim punkcie Zarząd angażuje się w to, żeby jednak osiągnąć ten sukces? 

Trzecie pytanie. Podobnie także często pojawiający się problem drugiej nitki na autostradzie A18. Tam 

były jakieś niepokojące informacje medialne dotyczące przesunięć czasowych budowy tej drugiej nitki.   

O kuriozalnej sytuacji związanej z jakością tej drogi, to już wielokrotnie mówiliśmy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Edward 

Fedko.  
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Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek,  

Wysoki Sejmiku. Wczoraj ze zdumieniem przeczytałem artykuł, który ukazał się w „Gazecie Wyborczej” 

pod tytułem: „Rozebrany most w Cigacicach stanie w innym miejscu”. Jest taki pomysł. Z tego wynika,  

że jest to pomysł Zarządu Województwa i bardzo dobrze, że taki pomysł jest. Z tym, że chciałem 

przypomnieć, że 7 września 2015 roku złożyłem zapytanie, interpelację dotyczącą wykorzystania 

elementu mostu planowanego do rozbiórki w ciągu drogi S3 w okolicach Cigacic. Chodziło o to aby ten 

most rzeczywiście wykorzystać, czy jego elementy i zamontować, czy przygotować projekt  

do wybudowania przeprawy mostowej w ciągu drogi 281 w Pomorsku, tam gdzie kursuje prom. Tym 

bardziej, że sprawa ta od wielu lat jest dyskutowana. Kwestią przeprawy mostowej w Pomorsku 

zajmowały się dwukrotnie w ubiegłej kadencji, Komisja Gospodarki i Rozwoju, również w tym roku.  

W ubiegłym roku było posiedzenie wspólne z komisją właściwą z Rady Miejskiej w Sulechowie oraz  

w Czerwieńsku na ten temat. I ostatnio w poniedziałek, w ten poniedziałek z udziałem Ministra Materny 

odbyły się wspólne posiedzenia Sesji Rady Miejskiej w Czerwińsku i Sulechowie poświęconej też temu 

zagadnieniu. Ze zdziwieniem stwierdzam, że dopiero teraz ktoś myśli o tym, żeby podjąć czynności 

związane z wykorzystaniem elementów starego mostu i przy okazji wybudować nową przeprawę. W dniu 

22 października na ręce Pani Marszałek, czy na adres Pani Marszałek Alicji Makarskiej, ówczesny 

dyrektor Oddziału Regionalnego Generalnej Dyrekcji Budowy Dróg i Autostrad odpowiedział, 2015 roku 

zaznaczam prawie 2 lata temu, że kontrakt nie przewiduje możliwości wtórnego wykorzystania 

zdemontowanych elementów do budowy innych przepraw. Nie przewidział również szczególnego 

sposobu rozbiórki, które ewentualnie mogłyby w przyszłości zagwarantować wnioskodawcy jego 

powtórne wykorzystanie. Wszelkie inne sposoby rozbiórki na tym etapie inwestycji wiązałyby się  

z dodatkowymi technologiami rozbiórki istniejącego mostu oraz dodatkowymi kosztami po stronie 

zamawiającego, jak również koniecznością zmiany umowy realizacyjnej w tym zakresie. Ale jednocześnie 

Pan dyrektor mówi, że Generalna Dyrekcja bardzo przychylnie podchodzi do tego problemu i jest gotowa 

podjąć takowe rozmowy i przygotować odpowiednie dokumenty aby faktycznie można było wykorzystać 

te elementy starego mostu i podaje jakie zasady powinny być spełnione. Ja nie będę już o tym mówił. 

Proszę Państwa, pytam się, co w ciągu dwóch lat zrobiono aby rzeczywiście, jeśli taki pomysł był, można 

było wykorzystać niektóre elementy mostu, który za chwilę, bo w przyszłym roku będzie rozbierany  

do wbudowania go, czy do wybudowania nowej przeprawy na Odrze, która jest niezbędna niewątpliwie. 

Proszę Państwa, nie da się zmienić koncesji ani umowy w ciągu pół roku, a do rozbiórki zostało nam pół 

roku, bo od 2018 roku stary most w momencie oddania nowego do użytku, który jest przewidziany  

w sierpniu tego roku, będzie demontowany. Więc tak naprawdę możemy sobie powiedzieć, chyba  

że rzeczywiście podjęto tego typu działania i zmieniono zarówno umowy z wykonawcą i umowy 

koncesyjne i rzeczywiście będzie to możliwe do realizacji, a jeśli nie to tak naprawdę możemy o tym 
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zapomnieć, że można te elementy wykorzystać, jeśli przez dwa lata w tym względzie nie zrobiono nic. 

Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Chciałem w międzyczasie powitać Pana Senatora doktora Waldemara Sługockiego na obradach sesji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo, że Pan do nas dotarł. Szanowni Państwo, Pani 

Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. I jeszcze raz bardzo proszę o tą postulowaną zwięzłość.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek,  Szanowni Państwo.  Mam dwie interpelacje. Jedna dotyczy Centrum 

Winiarstwa w Zaborze. Bardzo proszę o udostępnienie treści umowy dzierżawy zawartej z PWSZ  

w Sulechowie dotyczącej działek w obrębie Zabór, gmina Zabór, uwzględniając też reorganizację,  

to znaczy przejście w tej chwili Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej do Uniwersytetu. Proszę  

o wyjaśnienie, czy majątek tej szkoły również wchodzi, chodzi o te działki właśnie w Zaborze, w skład 

majątku Uniwersytetu? Jakie będą formy własności? W jaki sposób to będzie przebiegać? Druga sprawa 

dotyczy współpracy z organizacjami pozarządowymi. Proszę o informację dotyczącą aktualnej bazy 

danych i w jaki sposób ta baza danych jest uaktualniona? W jaki sposób przebiega współpraca  

z organizacjami pozarządowymi. Wyjaśnienie jest tutaj w treści interpelacji. Na tą chwilę dziękuję  

bo rozumiem, że otrzymaliśmy też jako członkowie Komisji Budżetu program współpracy z gminą Łagów, 

chodzi o Lato Filmowe. Chcielibyśmy się też dowiedzieć, bo ten temat padł podczas pracy komisji, w jaki 

sposób zmieniła się współpraca na to, żeby ta marka Lato Filmowe w Łagowie była bardziej 

rozpoznawalna niż dotychczas, bo rozumiemy potrzebę finansowania, ale chcielibyśmy wiedzieć w jaki 

sposób te zmiany zachodzą? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. Pan  

Radny Józef Kruczkowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek,   

trzy sprawy. Jedna kwestia to jest konferencja, która się odbyła, dotyczyła Internetu szerokopasmowego,  

równolegle odbywała się Komisja Budżetu i nie wszyscy radni mogli uczestniczyć. Chodzi mi o informację,  

ile już miejscowości i które miejscowości zostały podłączone do tego układu szkieletowego, czyli sieć 

rozdzielczą i jakie są plany na kolejne miejscowości, czy jest na to jakiś harmonogram? Druga sprawa 

dotyczy kwestii związanych z modernizacją kolei. Media kolejowe donoszą, że w Polsce  wszystkie 

samorządy mocno się do tego przygotowują, nasz sąsiad zachodniopomorski zamierza do 2018 zakupić, 
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zmodernizować 17 składów pociągów. Może promują to bardziej niż inni, lepiej, czy tak powiem na złoto, 

bo jest złoty pociąg, ale ja chciałem się spytać, jakie są plany dla województwa lubuskiego związane  

z modernizacją, z zakupem nowych pojazdów, pod realizacją starych z ewentualnymi połączeniami  

na najbliższe lata? Czy my będziemy równolegle z innymi regionami, jak również chciałem się spytać  

o połączenia transgraniczne. One  zarówno jeśli chodzi o Gorzów, nie spełniają oczekiwań,  ale także 

jeśli chodzi o Zieloną Górę. Dotychczas nie mamy jako region żadnego składu pociągu dwusystemowego, 

a polskie pociągi dwusystemowe pozwalające przekraczać granicę ma strona niemiecka. Trzecia sprawa 

dotyczy budowy przejść świetlnych na naszych drogach wojewódzkich, szczególnie tam gdzie jest bardzo 

duże natężenie ruchu, gdzie pojazdy jadą szybko, gdzie są jakieś miejsca o natężeniu o zwiększonym 

natężeniu ruchu pieszych. Myślę, że tutaj samorządy gminne niech się w to włączą i również można 

skorzystać z funduszy BRD, a dotyczy to przede wszystkim dróg 130, 132, 156 i 158. Nie mamy za dużo 

pieniędzy na remonty, modernizacje, ale myślę na to żeby wzbudzane, bo chodzi mi o instalacje 

wzbudzane ręcznie, bądź dla tych którzy jadą za szybko automatycznie, żeby rzeczywiście ten ruch 

zdecydowanie zwolnić w naszych miejscowościach. To nie są wysokie koszty, a będzie duży z tego 

pożytek. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pan 

Radny Tadeusz Ardelli.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Króciutko. Moja interpretacja dotyczy składowiska, 

zakładu recyklingu w Brożku. Tam był niedawno pożar i  to duży pożar. Mieszkańcy są zaniepokojeni tym, 

że w informacjach prasowych można wyczytać, że składowisko odpadów poprodukcyjnych, które 

nielegalnie zostało założone w Żaganiu… Z informacji tych wynika, że te odpady poprodukcyjne  

w Żaganiu mają być przewiezione znowuż do Brożka, kiedy ten Brożek jeszcze się nie uporał z tym 

składowiskiem i mieszkańcy są zaniepokojeni. W związku z tym ewentualnie proszę o zwrócenie  

się do Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska o podanie informacji, czy te informacje  

są prawdziwe. Jeżeli tak, to na jakich zasadach się to odbywa? Kiedy tam chyba on miał zakaz 

prowadzenia jakichkolwiek na razie działalności.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Przy okazji 

informuję Państwa Radnych, że Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska przekazał odpowiedź  

na uwagi dotyczące stanu składowisk odpadów komunalnych, które były przedmiotem Państwa pytań  

w trakcie sesji Sejmiku. Skany, czy też odpowiedzi Państwu zostały udzielone, czy zostaną Państwu 

przekazane. Pan Radny Grzegorz Grabarek. I jako ostatnia Pani Anna Synowiec za chwilę. 
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Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Pani Marszałek, Panie Przewodniczący.  Droga 

137 w Międzyrzeczu, zjazdy na S3. Ronda, które tam zostały wybudowane są tak zbyt małe, że teraz  

co chwilę musi tam interweniować grupa chyba naprawcza, bo zapomniano o tym, że w Międzyrzeczu 

istnieje jednostka wojskowa, gdzie przerzuca transportem haubice do Wędrzyna i się nie mieści na tych 

rondach i wyrywa kostkę brukową. Może to jest źle zaprojektowane lub należy zmienić jakoś, nie wiem 

nie jestem fachowcem od tego, inną powierzchnię żeby to tam po prostu nie było niszczone. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Radna Anna Synowiec. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, ja nie chciałabym w tym 

punkcie akurat składać wniosku, czy też interpelacji, natomiast poprzedzając punkt 4, czyli wystąpienie 

Pani Marszałek. Ja mam takie pytanie do Pani Marszałek związane z realizacją ZIT-u gorzowskiego. Jak 

z perspektywy Zarządu wygląda realizacja ZIT-u przez miasto Gorzów? Te informacje, które znajdują się 

na stronie lubuskie.pl są o tyle niepokojące, że cały czas mamy poziom 23% realizacji ZIT-u przez miasto 

Gorzów. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Państwu 

uprzejmie i wszystkim, którzy złożą również swoje interpelacje na piśmie za przychylenie się do mojej 

propozycji. Pan Radny Mejza też na piśmie złoży interpelację, tak? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Tak, tak, ale jeszcze chciałem o tych dwóch 

wnioskach powiedzieć.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Mimo, że mówiłem,  

że ostatnią będzie Pani Anna Synowiec to jednak Pan się zgłosił. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Przepraszam, nie słyszałem tego Panie 

Przewodniczący.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Czy ktoś  

po Panu Mejzie chciałby jeszcze zabrać głos, żeby nie było tak, że przewodniczący jest niesłowny.  

Nikt,  dziękuję. Pan Radny Mejza.  
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Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowny Panie Przewodniczącym, Szanowna Pani 

Marszałek, Drodzy Radni, Dostojni Goście. Dzisiaj na sesji Sejmiku chciałbym złożyć dwa wnioski  

i obydwa wnioski są wynikiem moich licznych spotkań z mieszkańcami województwa lubuskiego.  

Pierwszy wniosek dotyczy podjęcia wszelkich działań na rzecz poprawy bezpieczeństwa na drodze 

krajowej nr 29 w miejscowości Połupin. Drugi wniosek dotyczy również spraw drogowych. Tym razem 

jednak drogi wojewódzkiej nr 286, a konkretnie modernizacji nawierzchni na odcinku tejże drogi, który 

znajduje się na terenie gminy Brody. Dziękuję serdecznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję za zwięzłość.  

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Również stosownie  

do możliwości Pani Marszałek, proszę o odniesienie się do niektórych pytań, a jednak pewnego rodzaju 

skrótowość. Skrótowość pewną tej informacji. Z góry dziękuję. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie Przewodniczący, Dostojni Goście, 

Szanowni Radni. Proszę Państwa, oczywiście postaram się bardzo zwięźle i skrótowo. W tym okresie 

międzysesyjnym Zarząd Województwa podjął 121 uchwał. 101 różnych wniosków – spraw, które również 

Państwo omawialiście na posiedzeniach komisji. Oczywiście te najbardziej istotne i interesujące dotyczą 

wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego. Tutaj zrealizujemy harmonogram. W związku  

z opóźnieniami ZIT-u gorzowskiego uzyskaliśmy takie zalecenie ministra, który też bardzo monitoruje 

wdrażanie. Zarząd Województwa we wtorek, od razu odpowiadam na interpelację, przyjął program 

naprawczy dla ZIT-u Gorzów. Odbyło się też spotkanie Pani Makarskiej z przedstawicielami władz miasta,  

z przedstawicielami ZIT-u gorzowskiego i jest takie zobowiązanie, że lawinowo wręcz będą podpisywane 

umowy. Mogę to potwierdzić, bo dzisiaj Pani Makarska pięć umów już podpisała. Mamy przyrzeczenie, 

że do końca pierwszego półrocza ZIT Gorzów będzie miał 44%, ale faktycznie bardzo niepokojące było 

zatrzymanie tego zegara na naszej stronie, który Państwo też obserwujecie. 23%, to się zatrzymało  

na kilka miesięcy. Mam więc nadzieję, że teraz w czerwcu to zostanie nadrobione. Także trzymamy rękę 

na pulsie. Nie będę omawiała szczegółowo. Most w Milsku, Proszę Państwa, dzisiaj przed chwilą też 

podpisałam umowę na realizację tego zadania. Umowę historyczną na 104 mln. Inwestycja nie jest 
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zagrożona. Za chwilę będzie rozpoczęta. W ciągu czterech lat most w Milsku, który od dawna był 

planowany, ale nie mógł być wykonany, teraz będzie zrealizowany. Rozmawiałam również na temat 

refundacji części kosztów, bo w całości będzie finansowany z Regionalnego Programu Operacyjnego  

i z budżetu samorządu województwa, z ministrem Jerzym Materną. Prosiłam, żeby w ramach programu 

Polskie Wody również utworzyć taki specjalny program na modernizację i budowę mostów w Polsce.  

Bo nie chodzi tylko o modernizację rzek, użeglownienie,  ale przecież wszystkie mosty będą musiały być 

też przebudowane, skoro mamy mieć czwartą klasę żeglowności - muszą być podniesione. Mam 

nadzieję, że będzie taka szansa, żeby program rządowy zrefundował nam przynajmniej część kosztów 

budowy mostu w Milsku. Wtedy będziemy mogli pomyśleć o kolejnych mostach, np. w Połęcku, czy 

Przeworsku, bo przecież też musimy planować. Tam są wciąż przeprawy - tylko przeprawy promowe. 

Konsultujemy Plan Zagospodarowania Przestrzennego. Takie konsultacje odbyły się w poniedziałek. 

Także zgodnie z harmonogramem realizujemy ten cel. Został rozstrzygnięty konkurs na promocję przez 

kulturę. Rozdysponowaliśmy 200 tys. Komisja Kultury zaopiniowania pozytywnie. Ruszyła budowa 

radioterapii. Proszę Państwa, czyli konsekwentnie realizujemy nasz plan. Nasze plany szczegółowe 

inwestycyjne, tak jak w most w Milsku - bo to jest Wojewódzki Program Budowy i Modernizacji Dróg. Tak 

samo w ochronie zdrowia mamy Wojewódzki Program Poprawy Infrastruktury w Ochronie Zdrowia. 

Priorytety nasze to radioterapia w Gorzowie. Ruszyła budowa. Szpital złożył wniosek o zakup 

akceleratorów z rządowego programu. Wczoraj mieliśmy zgromadzenie wspólników. Prezes nas 

poinformował, że jest w ponad 80% pewny, że takie dofinansowanie na zakup akceleratorów otrzyma. 

Rozmawialiśmy również o wprowadzeniu do naszych szpitali, dwóch dużych wojewódzkich w Zielonej 

Górze i w Gorzowie, nowoczesnego sprzętu, nowoczesnych technologii. Jesteśmy jedynym 

województwem w Polsce, które nie ma PET-a. To już taki wyższy poziom diagnostyczny. Skoro mówimy 

o walce z rakiem to jest szansa na to, że PET będzie i w Zielonej Górze, i w Gorzowie w oparciu  

o partnerstwo publiczno-prywatne. Jeżeli mówię o priorytetach w zakresie ochrony zdrowia, nie tylko 

radioterapia. Również trwa procedura przetargowa na budowę Centrum Matki i Dziecka w Zielonej Górze. 

Również plan działań został przyjęty dla budowy bloków operacyjnych w Nowej Soli. To są trzy inwestycje 

w trybie pozakonkursowym, które są pewne w regionie lubuskim. Gościliśmy niemiecką delegację. Tymi 

sprawami zajmował się Pan Tadeusz Jędrzejczak. Organizujemy dni w X, jubileuszowe Dni Mediów 

Polsko-Niemieckich, które odbędą się 30 i 31 maja.  Ruszył konkurs na najpiękniejszą lubuską wieś. 

Termin składania do konkursu ofert, do 18 maja, czyli termin minął. Będziemy teraz oceniać. 

Zakończyliśmy już niektóre misje gospodarcze, między innymi do Mediolanu. Spotykamy się  

z przedsiębiorcami, rozmawiamy o efektach. Wskaźniki, które muszą być osiągnięte zgodnie z projektami 

są osiągnięte, ale wyciągamy również wnioski co do kolejnych misji. Jeżeli chodzi o nasze inwestycje  

w kulturze, Proszę Państwa, udało się zakończyć pozytywnie negocjacje kontraktu terytorialnego. I mogę 
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już dzisiaj Państwa poinformować, bo otrzymałam wczoraj takie pismo od ministra rozwoju, że aneks  

do kontraktu terytorialnego będzie podpisany we wtorek. Sześć inwestycji w obszarze kultury, pozytywnie 

zaopiniowanych przez ministra kultury jest wpisanych do tego aneksu, do kontraktu terytorialnego, ale nie 

tylko. Również minister rozwoju wyraził zgodę na wpisanie budowy parku technologii kosmicznych  

do tego kontraktu. W kontrakcie też, przypomnę, odpowiadając również na interpelację, mamy inwestycje 

w obszarze infrastruktury kolejowej. W tym kontrakcie mamy wpisanych 5 takich inwestycji. One  

są na pograniczu województw: zachodniopomorskiego, wielkopolskiego, lubuskiego, łączące nasze 

regiony i dolnośląskiego. I nasze z regionalnego programu, który chcemy współfinansować,  

to są 3 inwestycje, ale chyba 3 nie będą realne. Jak wynika z negocjacji, musieliśmy się zgodzić  

na dofinansowanie w wysokości 85% z Regionalnego Programu Operacyjnego. W gotowości są trzy 

inwestycje, na południu „Berlinka”, łącząca Berlin przez Żary - Legnicę - Wrocław. Tutaj w centrum regionu 

ten odcinek Zielona Góra - Poznań. Na północy droga kolejowa 203. Modernizacja tych dwóch linii,  

na północy i Zielona Góra - Poznań, jest możliwa w ramach środków, które posiadamy. Natomiast 

zagrożona jest inwestycja na południu, gdzie jest najmniejsze natężenie ruchu pasażerów.  

Ale przygotowujemy te inwestycje, ponieważ wiemy jak to jest z zamykaniem perspektywy. Zawsze wtedy 

pojawiają się oszczędności. Możliwość dodatkowej kontraktacji, więc musimy być przygotowani również 

z projektami gotowymi, żeby te środki, które zostaną - nie będą wykorzystane na poziomie krajowym, czy 

też przez inne regiony, żeby te środki tutaj zaabsorbować w regionie lubuskim. Zatrzymałam się przy 

teatrze, ponieważ to właśnie, między innymi, ta inwestycja będzie realizowana z programu krajowego. 

Jeżeli chodzi generalnie o wdrażanie Regionalnego Programu Operacyjnego, zajmujemy drugie miejsce 

w Polsce, jesteśmy bardzo mocno zaawansowani. Gościliśmy tutaj w naszej tej sali szkoły wojskowe. 

Sześć takich szkół mundurowych i żołnierzy armii amerykańskiej. Jak widać na zdjęciu, bardzo dobre 

spotkanie z młodzieżą i z żołnierzami amerykańskimi, którzy bardzo chętnie dzielili się swoimi 

umiejętnościami z przyszłymi żołnierzami Wojska Polskiego. Współpraca Lubuskie – Saksonia. Odbywają 

się też takie spotkania w Dreźnie. Planowane jest kolejne 5 czerwca. Odbyła się też już misja gospodarcza 

na targach Hannover Messe. Uczestniczyliśmy też na targach ITB w Berlinie. Bardzo dobre targi, 

przedsiębiorcy byli bardzo zadowoleni. Samorząd województwa, jako jedyny beneficjent, złożył projekt  

do Regionalnego Programu Operacyjnego na profilaktykę walki z rakiem, z trzema rakami i udało się 

uzyskać dofinansowanie 3,5 mln. Zarząd będzie wdrażał ten projekt. Przebadamy kilka tysięcy osób  

w kierunku profilaktyki raka szyjki macicy, jelita grubego i raka piersi. Szpital w Zielonej Górze uzyskał też 

środki finansowe na profilaktykę raka głowy i szyi. Mówię o tym, żebyście Państwo też mówili u siebie  

w środowisku, że jest możliwość bezpłatnych badań profilaktycznych w tym obszarze. Zakończyliśmy 

spór wokół konkursu dla przedsiębiorców. Spór, ponieważ wpłynęło ponad 100 protestów. 

Rozstrzygnęliśmy to pozytywnie. Myślę, że wszystkie strony są zadowolone. Dofinansowanie uzyska 67 
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firm na kwotę 144 mln.  Planujemy w czerwcu podpisanie umów tutaj ze wszystkimi hurtem, że tak 

powiem, po to, żeby plan za pierwsze półrocze też był wykonany, ale żeby również pokazać 

przedsiębiorcom dobrą wolę ze strony Zarządu i pozytywne rozstrzygnięcie. Trwają przygotowania  

do szpitala uniwersyteckiego. Wczoraj Zarząd podjął decyzję w sprawie połączenia dwóch spółek. Tylko 

taka jest możliwość utworzenia szpitala uniwersyteckiego. Projekt uchwały zarządu został wysłany 

wczoraj do konsultacji. Trafi na sesję najbliższą 19 czerwca. Samorząd współpracuje z policją. To dzisiaj 

Pan komendant będzie przedstawiał informacje. Wpłynął już wniosek, o którym rozmawialiśmy, w sprawie 

sfinansowania przez samorząd wojewódzki zakupu drona. Ja rekomenduje zarządowi. Jeszcze nie 

zdążyłam, bo niedawno wpłynął zakup tego drona. Pan powie o tym, dlaczego jest to tak ważne dla policji 

i samorząd może partycypować w tym wydatku. Ze studentami lekcja wychowania obywatelskiego, tym 

razem w Gorzowie. Bardzo dobre spotkania z młodzieżą. Chcemy utworzyć europejskie ugrupowanie 

współpracy terytorialnej, ponieważ mamy dwa certyfikaty już UNESCO i to w jednej gminie, związane  

z Łukiem Mużakowa, więc warto postarać się o taką organizację. Uczestniczyliśmy w uroczystościach  

3 Maja. Samorząd województwa organizował czytanie Konstytucji 3 Maja. Wydaliśmy 1 mln 800 tys.  

na wyłączenie gruntów. 4 maja Zarząd podjął taką decyzję. Gorzowianie już mają efekty z wdrażania  

ZIT-u swojego. Dofinansowanie w wysokości 9 mln uzyskał projekt zakupu taboru autobusowego.  

Pół miliona popłynęło już do akademii gorzowskiej, zgodnie z wolą samorządu, tak jak w budżecie 

zapisaliśmy. Samorząd przeznaczył 280 tys. na modernizację oddziałów szpitala w Obrzycach. Odbyły 

się też spotkania 5 maja, gdzie otworzono nowy przystanek końcowy na trasie mużakowskiej kolejki. 

Dzień otwartych farm, zapowiedź 27 maja, zapraszamy Państwa do udziału. Strażacy świętowali 7 maja. 

My również w mundurach gościliśmy i uczestniczyliśmy w tych obchodach. Proszę Państwa, ogłaszamy 

konkurs. Mam nadzieję, że tym razem będzie więcej wniosków, nie tylko od zarządu województwa. „Stop 

cukrzycy”. Są dyrektorzy obecni szpital na sali. Zachęcam do wzięcia tych pieniędzy na walkę z cukrzycą. 

Konkurs potrwa do 6 czerwca. Jest więc czas przygotować i złożyć dobre projekty. Również 

uczestniczyliśmy w obchodach 72. rocznicy zakończenia Drugiej Wojny Światowej. 400 tys. trafi  

do 20 podmiotów w ramach PFRON-u. Odbyła się też konferencja Stowarzyszenia Gmin Euroregionu. 

Na promocję przez sport Zarząd rozdysponował 200 tys. zł. Odbywają się wciąż negocjacje właśnie  

w sprawie budowy i modernizacji linii kolejowych, o czym mówiliśmy. To ile nam zostanie pieniędzy,  

bo nie dokończyłam odpowiedzi, tyle zakupimy szynobusów. Na razie starczy nam tylko na dwa, niestety, 

szynobusy. Jeżeli chodzi o pociągi, też przygotowujemy się do programów krajowych, bo jest taka 

możliwość tylko w ramach Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. Wręczyliśmy również 

wyróżnienia finalistom Olimpiady Wiedzy Ekonomicznej. Lubuskie szpitale są w najlepszej kondycji  

w Polsce, czyli można, Proszę Państwa, i to nie dlatego, że jesteśmy najmniejszym województwem, ale 

jest to wskaźnik na mieszkańca, 62 zł na mieszkańca. Każdy mieszkaniec musiałby dopłacić do długów. 
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Zajmujemy, pod względem zadłużenia, ostatnie miejsce w Polsce, czyli najlepsze. Odbyło się spotkanie 

z pośrednikami wdrażającymi instrumenty finansowe ze środków unijnych. Też odbyło się już 

podsumowanie misji gospodarczej do Niemiec. Odbył się też polski kongres inteligentnych systemów 

transportowych. Uczestniczymy w takich dużych kongresach po to, żeby doświadczenia przenosić, mądre 

doświadczenia przenosić tutaj do regionu lubuskiego. Lubuska delegacja odwiedziła Białoruś. Gościliśmy 

przedstawiciela Europejskiej Agencji Kosmicznej. W związku z tym, że trwają prace nad budową parku 

technologii kosmicznych, który jak powiedziałam, jest wpisany do kontraktu terytorialnego, na co wyraził 

zgodę minister rozwoju. Więc czynimy starania o wpisanie naszego regionu lubuskiego do Europejskiej 

Agencji Kosmicznej. Gościliśmy przedstawiciela na Polskę, tu w Zielonej Górze. A propos światłowodów, 

taka konferencja odbyła się w Lubuskim Centrum Winiarstwa. Podłączonych mamy w ramach naszego 

projektu Szerokopasmowe Lubuskie 326 miejscowości, a w ramach już programu Cyfrowa Polska w tej 

chwili Orange Polska realizuje cztery duże projekty na terenie naszego regionu. Włączeni będą 

mieszkańcy powiatu gorzowskiego, powiatu sulęcińskiego, powiatu nowosolskiego i krośnieńskiego oraz 

miasto Zielona Góra. Też została podpisana taka umowa, duża Zielona Góra też będzie miała dostęp  

do szybkiego Internetu. Port lotniczy, 25% wzrost liczby pasażerów. Odbędzie się 6 czerwca spotkanie 

właśnie w sprawie rozwoju portu lotniczego z obecnymi władzami i też rozważamy możliwość 

dodatkowych połączeń ze stolicą z tych oszczędności poprzetargowych. Czyli nie będzie to wymagało 

dodatkowych aktywów finansowych z naszej strony. Rozmawiałam też na temat wsparcia rozwoju portu 

lotniczego i połączeń z Panem Ministrem Materną, który też bezpośrednio pilotuje to nasze 

przedsięwzięcie i spotyka się z władzami w Warszawie. Bardzo się cieszę, że jest takie ponadpartyjne 

wsparcie dla rozwoju portu. W centrum winiarstwa odbyło się kolejne duże spotkanie mieszkańców  

w ramach otwartych funduszy europejskich. Ponad 500 mieszkańców wzięło udział w tym wydarzeniu. 

Od razu odpowiem na interpelację Pani Radnej Gośniowskiej-Koli.  Lubuskie Centrum Winiarstwa działa 

na podstawie umowy. Zostało zbudowane na podstawie umowy podpisanej z Państwową Wyższą Szkołą 

Zawodową. I to jest tylko ta część nieruchomości z 35 hektarów, która jest w naszej dyspozycji. Pozostała 

część i umowy dla winiarzy są podpisane z Państwową Wyższą Szkołą Zawodową. Ostatnio interesują 

się służby specjalne „na 3 litery” winnicą w Zaborze i Lubuskim Centrum Winiarstwa i prokurator prowadzi 

na wniosek Agencji Nieruchomości Rolnych. Stąd myślę zainteresowanie PiS-u tak duże, może 

przekazuje te informacje i odpowiedzi do służb specjalnych. Ja jestem spokojna o tą inwestycję, ponieważ 

ona wiąże się z odradzaniem tradycji winiarskich, została bardzo starannie przygotowana. Wszystkie 

umowy są również z należytą starannością przygotowane, a samorząd nic nie stracił, a zyskał dla 

województwa piękny obiekt, również teren, nieruchomość. Ja liczę na wsparcie również Państwa w tym 

temacie. Liczę na to, że obronimy winnice w Zaborze, która jest już rozpoznawalna w całej Polsce i jest 

naszą dumą, nie tylko samorządu, mieszkańców, winiarzy. Na szlaku wina i miodu mamy 30 winiarzy. 
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Winiarze bardzo zainwestowali w winnice. Każde obsadzenie jednego hektara to jest kwota 50 tys. 

i to ich inwestycje. Myślę, że to jest coś dobrego, co wspólnie udało się zrobić dla regionu. Odpowiadam 

na interpelację Pana Radnego Fedko – rozmawialiśmy w poniedziałek z udziałem dyrektora generalnej 

dyrekcji dróg, z Panem Ministrem Materną. Faktycznie jest taki pomysł, przyznaje rację,  że wcześniej też 

była interpelacja. Ale wtedy mieliśmy informację, że nie da się wykorzystać tego materiału z rozbiórki. 

Zmienił się dyrektor, jest inna opinia na ten temat, ale wszelkie rozmowy warunkujemy pisemną 

ekspertyzą, że będzie można faktycznie. Skoro są takie różnice, że będzie można faktycznie wykorzystać 

ten materiał z rozbiórki, bo to jest wielka odpowiedzialność zaangażowanie tego materiału do nowej 

budowy, nowej inwestycji. Zwłaszcza, że teraz mamy nowe zupełnie inne technologie, lekkie konstrukcje, 

więc będziemy się nad tym zastanawiać. Nic nie jest przesądzone w tym zakresie, a wszystko jest 

uwarunkowane ekspertyzą techniczną fachowców, oceniających zdolność do wykorzystania materiałów 

z rozbiórki mostu w Cigacicach w pasie S3. Wczoraj płynęliśmy Odrą, wszyscy możemy od dzisiaj pływać 

już do Bobrownik. Zbudowaliśmy 15 łącznie, 15 portów i przystań nad Odrą, także nowy produkt 

turystyczny, który świetnie promuje nasz region. I tyle, jeżeli chodzi o informacje. I patrząc jeszcze  

na odpady, bo tak staram się odpowiedzieć w trakcie udzielania informacji. Jeśli chodzi o składowiska, 

takie dzikie składowiska, jestem wielkim przeciwnikiem. Nie ma w tej chwili Pana Ardellego, ale ja już 

zobowiązuje dyrektora do przeprowadzenia kontroli i do wystąpienia do właściwych służb nadzorujących, 

bo pamiętam doskonale przykład, który mieliśmy w Dąbrówce Wielkopolskiej, gdzie się tak składowało 

na gołej ziemi. Niby się sortowało, a potem się podpaliło. Także musimy faktycznie być czujni i dziękuję 

za tą interpelację. O ZIT odpowiedziałam. Jeżeli chodzi o modernizację dróg, te szczegółowe pytania, 

jeżeli Państwo pozwolicie, to odpowiemy na piśmie. Bardzo dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 6  

do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo Pani 

Marszałek. Zanim Pan Radny Kościk, ja tylko chcę poinformować, bo tu się tylko drobny błąd wkradł.  

Polsko-niemieckie dni mediów są 31 maja - 1 czerwca. Zapraszam Państwa też do udziału, bo one  

są otwarte. To jest duże wydarzenie. Cieszę się, że to ta przystań jest w Bobrownikach, skąd pochodzi 

nasz kolega, były radny, dzisiaj Senator Władysław Komarnicki, w gminie Otyń.  Pan Radny Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Właściwie to miałem tylko pochwalić Panią 

Marszałek, ale jednak w tym takim komentarzu pozwolę sobie na jedno zdanie krytyki. Pani Marszałek, 

niepotrzebnie Pani wskazuje winnych, wymieniając Prawo i Sprawiedliwość, jeżeli chodzi o kontrole  
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w winnicy, w naszej winnicy w Zaborze. To jest instytucja państwowa, ona ma swoje zadania po prostu  

i kolejny raz Pani Marszałek robi taką gafę. Bo jak sobie i Państwo też przypominacie, te kontrole  

w Urzędzie Marszałkowskim i później komentarze Pani Marszałek, że byli to wyjątkowo uprzejmi panowie, 

że kontrola zakończyła się gratulacjami, że wszystko w urzędzie jest prowadzone jak Pan Bóg przykazał. 

Więc niepotrzebnie tutaj wskazujemy te jakiejś, prawda, kwestie polityczne wciągamy. A ja chciałem 

Panią pochwalić, bo podoba mi się coraz bardziej to, że nauczyła się Pani współpracować z Rządem, 

który na dzisiaj stanowi Prawo i Sprawiedliwość. Pamiętamy rok temu takie jakieś nieporadności  

w wykonaniu Pani Marszałek, jakiś brak kohabitacji w stosunku do Rządu. Nie, to były gafy. Wtedy 

zamiast reprezentować interes województwa, wolała Pani, przepraszam za kolokwializm, biegać  

na demonstrację KOD-u. Więc teraz, chyba nie tylko w moim imieniu, cieszę się, że możemy 

współpracować dla dobra województwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Za demonstrację  

KOD-u to przewodniczącemu się oberwało, jak to się mówi. Pani Radna Gośniowska-Kola chciała jeszcze 

z pochwałą jakąś, tak? 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowna Pani 

Marszałek, Panie Przewodniczący. Ponieważ to była moja interpelacja i zostałam wywołana  

do odpowiedzi z nazwiska, to chciałabym uzupełnić. Kolega mnie wyprzedził. Ja też nie traktuje tej sprawy 

absolutnie politycznie. Dlatego, że od momentu kiedy zostałam radną, a ponieważ przejeżdżam przez 

Zabór, bardzo często uczestniczę w spotkaniach z winiarzami, więc moje interpelacje w tej kwestii  

są liczne i nie wiążą się z żadnymi kontrolami z instytucji pozarządowych. Moje zainteresowanie jest, 

uważam zrozumiałe i zasadne. Dlatego, że zwyczajnie zerkałam do tego, jaki jest koszt tej budowy, jak 

to jest wykorzystane, jak to służy winiarzom.  I te kolejne interpelacje właśnie wydaje mi się, że są zasadne 

z tego powodu, że pełnię funkcję radnej w Sejmiku. To jest główny powód tego, że wykazuje się 

zainteresowaniem co do winnicy w Zaborze, ponieważ jest to budowla, która budzi jednak wątpliwości, 

rozumiem, że wielu osób, to należy zmieniać to co źle w niej funkcjonuje. Byłam na ostatnim otwartym 

dniu funduszy europejskich. Spotykamy się tam z winiarzami.  Ponieważ koszt budowy tego centrum  

to jest 4 mln zł. 3,9 mln, czyli prawie 4, jeżeli mamy być precyzyjni. Oprócz tego koszty związane  

z adaptacją, z wyciszeniem. To jest budynek, który dostał tytuł mistera budowy zdaje się. A w niedługim 

czasie należało tam kolejne pieniądze inwestować. To znaczy, że to wzbudza wątpliwości. Jeżeli to ma 

być centrum, które służy spotkaniom ze studentami, to znaczy podnoszeniu ich kwalifikacji, to miały być 

sale dydaktyczne i nigdy tam się one nie odbywały. Wobec tego stwierdzam, że one nie służą dobrze. 

Jeżeli po raz kolejny dopytują mnie osoby, że przyjeżdżają tam i chcieliby na przykład skorzystać  
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ze ścieżki rowerowej, że można byłoby tam zrobić różne inwestycje, które służyłyby ludziom to w tym celu 

kolejne moje interpelacje. Bardzo dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo Pani 

Radnej. Pan Radny Edward Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko:  Pani Marszałek, wie Pani, że cenię Panią  

za odważne decyzje i zdecydowane, i to się chwali. Natomiast ja mówiłem, że organ, do którego 

kierowana była interpelacja, czyli oddział generalnej dyrekcji przychylnie odniósł się do tej propozycji  

i w piśmie, które ja otrzymałem nie ma nic napisane, że jest to niemożliwe - wręcz odwrotnie. Cytuję: 

„organ jest gotowy do rozmów na temat przedmiotowego wniosku z tym, że niezbędne będzie zachowanie 

procedur przewidzianych przepisami prawa, w tym również wynikających z rozporządzenia rady ministrów 

z dnia 21 maja 2010 roku”. Te rozporządzenia się nie zmieniły. Dalej pisze dyrektor, że zbędne lub zużyte 

składniki rzeczowe majątku ruchomego mogą być przedmiotem sprzedaży, oddania w najem lub 

dzierżawę, nieodpłatnie przekazane oraz w formie darowizny. Niemniej jednak podjęcie decyzji  

o sposobie zagospodarowania zbędnych składników mienia ruchomego, w przypadku gdy wartość tych 

składników przekroczy 50 tys. euro jest uzależnione od pozytywnej opinii ministra skarbu. I na koniec 

mówi, że rzeczywiście, jeśli te warunki zostaną spełnione - nie widzi problemu i będzie pozytywna opinia 

ministerstwa. Nie widzi problemu, żeby podjąć tego typu działania związane z projektowaniem, analizami 

i tak dalej. I moje pytanie dotyczyło, czy cokolwiek w tym względzie przez 2 lata zrobiono? Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek chciała do tego się odnieść jeszcze. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak:  Chciałam się odnieść do sprawy winnicy. 

Ponieważ to, nie ukrywam, jest jeden z priorytetów. Nie tylko moich, ale też samorządu. Zajmowaliśmy 

się tym 9 lat tutaj. Ja pragnę zdementować – zajęcia, nie tylko ze studentami, z winiarzami, odbywają się 

w Lubuskim Centrum Winiarstwa. Ja poproszę o zrobienie takiego wykazu, ponieważ bardzo często  

ja w nich też uczestniczyłam. Także mogę to potwierdzić z pełną odpowiedzialnością. Miała służyć 

takiemu celowi edukacyjnemu i służy. Na przykład są to też zajęcia praktyczne. Cztery pory roku  

na winnicy. W ramach tych czterech pór roku jest taki cykl szkoleń z udziałem mieszkańców i wszystkich 

zainteresowanych, którzy chcą też założyć własną winnicę. Na przykład ja się uczyłam, w jaki sposób 

wczesną wiosną podcinać pędy i pielęgnować. Bardzo licznie uczestniczyli mieszkańcy. Odbywają się 

tam również szkolenia i konferencje międzynarodowe, ponieważ winiarze potrafią korzystać z projektów 
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Europejskiej Współpracy Terytorialnej i mają podpisane takie porozumienia. Pracownicy też Lubuskiego 

Centrum Winiarstwa nawiązali również takie kontakty z winnicą w Dreźnie i patronuje tej współpracy sam 

Pan premier Saksonii, który mnie osobiście zaprosił na winnice w Dreźnie, z winiarzami. Następnie odbyła 

się rewizyta w Lubuskim Centrum Winiarstwa, gdzie jest bardziej zaawansowana ta działalność 

samorządowej, również samorządowej winnicy. Taka winnica tu blisko też  jest na granicy. Grono, tak? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Grano. Właśnie 

chciałem w tym momencie Państwa Radnych zaprosić 16 czerwca o godzinie 10:00 w Centrum 

Brandenburskim Winiarstwa w Grano. 10 kilometrów. Będę tam, mogę być Państwa osobistym 

tłumaczem ewentualnie. Oni współpracują też, by zapoznać się, jak to wygląda u sąsiadów. W pełni 

podzielam troskę naszych sąsiadów o to. Dziękuję bardzo za tą informację jako uzupełnienie. Chciałem 

powitać, bo dotarł do nas były przewodniczący sejmiku Pan Henryk Maciej Woźniak, i były senator. 

Cieszymy się Henryku, że jesteś dzisiaj tutaj na naszej sali. Bardzo serdecznie witam. Szanowni Państwo, 

po tych uzupełnieniach dziękuję za tą troskę i te pytania. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Punkt 5. 

Analiza stanu bezpieczeństwa na terenie województwa lubuskiego za 2016 rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Materiał został Państwu 

dostarczony poprzez umieszczenie na serwerze sejmik.lubuskie.pl, ale Pan Komendant Krzysztof 

Sidorowicz chciał zabrać głos. Ja ponowię tą propozycje o istotną zwięzłość, ale tutaj były pytania też. 

Chciałbym, żeby Pan w swoim wystąpieniu może w miejsce niektórych slajdów udzielił odpowiedzi  

na pytania, które zostały tutaj skierowane przez Państwa. Panie Komendancie, bardzo Pana proszę  

o zabranie głosu. 

 

Materiał nt. analizy stanu bezpieczeństwa na terenie województwa lubuskiego za 2016 rok stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji Inspektor Krzysztof Sidorowicz: Szanowni Państwo, 

krótki film na początek. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz Tylko chcę uspokoić 

Państwa, nie ma żadnego zagrożenia. To jest po prostu film.  

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof 

Sidorowicz: Tak. To tak trochę na uspokojenie. Szanowni Państwo, ten film pokazuje, jak pracuje 

lubuska policja. Jakim sprzętem dysponujemy. Bardzo krótki i treściwy i za chwilę przystąpię  

do omówienia stanu bezpieczeństwa na terenie województwa  lubuskiego. Panie Przewodniczący, 

Wysoka Rado, Szanowni Państwo. Bardzo dziękuję za zaproszenie w imieniu Pana Komendanta 

Wojewódzkiego Policji inspektora Jarosława Janiaka. Postaram się dość sprawnie, szybko przedstawić 

informacje na temat stanu bezpieczeństwa i porządku na terenie województwa lubuskiego w 2016 roku. 

Co prawda mamy już blisko 5 miesięcy tego roku. Zapewniam, że pracujemy w tym roku nie gorzej jak  

w ubiegłym. Przejdę do tej informacji. Szanowni Państwo, w ubiegłym roku tę pracę oparliśmy przede 

wszystkim na założeniach programowych Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, które 

dotyczyły poprawy bezpieczeństwa obywateli i służebnej roli policji, co bardzo ważne. Oczywiście,  

że w priorytetach komendanta głównego policji i planie działalności komendanta wojewódzkiego policji, 

ale co chciałbym wyraźnie podkreślić, przede wszystkim opiniach, ocenach i oczekiwaniach mieszkańców 

naszego województwa, to bardzo ważne, jesteśmy służbą, która pracuje z ludźmi, pracuje dla ludzi. 

Oczywiście te uwarunkowania lokalne mają też znaczenie dla naszej służby. To atrakcyjność terenu, 

tranzytowy charakter tego województwa. No i oczywiście wydarzenia, które miały miejsce w Europie  

i na świecie. Mówię głównie w kontekście zagrożeń terrorystycznych. Szanowni Państwo, spada co roku 

liczba przestępstw, szczególnie tych, które są uciążliwe społecznie. My określamy je podstawowymi 

przestępstwami w siedmiu kategoriach: kradzieże, rozboje, kradzieże pojazdów i między innymi 

uszkodzenia mienia. Proszę zwrócić uwagę, że ta dynamika jest o 13% mniejsza w porównaniu  

do ubiegłego roku, a te 5 miesięcy blisko tego roku wskazuje również na tendencję spadkową, a więc  

w województwie jest coraz bardziej bezpiecznie. Notujemy coraz mniej przestępstw. Szanowni Państwo, 

jednym z elementów aktywności policji to jest przede wszystkim służba patrolowa, o którą często Państwo 

zabiegacie, pytacie kiedy ci policjanci będą widoczni na ulicach. Ja powiem tylko tyle, że w ubiegłym roku 

lubuska policja wykonała ponad 143 tys. służb patrolowych i to jest więcej do poprzedniego roku o blisko 

3,5 tys. Część z tych służb to są służby kontraktowe, finansowane ze strony samorządów. A więc takie, 

w których policjanci wykonują tę służbę będąc w czasie wolnym od służby. Za to Państwu dziękuję  

bo to dzięki pieniądzom samorządowym taka służba może być realizowana i ona poprawia również 

bezpieczeństwo na naszych ulicach. A także służba z innymi podmiotami, mam tutaj na myśli straż 

graniczną, żandarmerię wojskową, straż ochrony kolei - więcej i innych podmiotów, które z nami 

współpracują w tym zakresie. Szanowni Państwo, dzisiaj w województwie lubuskim pracuje 2727 
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policjantów i blisko 700 pracowników cywilnych. Służbę patrolową stanowi ponad 36% wszystkich 

policjantów. Jest to pewien standard polskiej policji ten procentowy udział służby patrolowej. Na tym 

najbardziej zależy, abyśmy zwiększali tę służbę - po prostu policjanci byli widoczni. Specyfika terenu  

to również służba rowerowa, szczególnie na obszarach rekreacyjnych. Chcemy przez tę służbę budować 

dobre relacje między naszymi policjantami, użytkownikami naszych terenów rekreacyjnych. 9 jednostek, 

27 rowerów, 316 takich patroli wykonaliśmy w ubiegłym roku. W tym również z policją niemiecką.  

7 jednostek posiada 14 łodzi. Służba również na wodach. To bardzo ważne. Od czerwca do końca 

września realizowane są posterunki okresowe - posterunki wodne, gdzie dbamy o bezpieczeństwo osób 

wypoczywających nad wodą. W ubiegłym roku utonęło mniej osób niż w roku 2015. Pewnego rodzaju 

nowością, która dotyczyła nas w ubiegłym roku było rozmieszczenie uchodźców blisko naszej granicy.  

To determinowało z naszej strony konieczność przesunięcia sił i środków, po to aby dbać  

o bezpieczeństwo, szczególnie właśnie na tych obszarach. Szanowni Państwo, takich służb wykonaliśmy 

706. 230 ze strażą graniczną i 3 ze strażą miejską. Nie doszło, co ważne, do żadnych incydentów, które 

naruszałyby bezpieczeństwo w tym obszarze.  Lubuscy policjanci w ubiegłym roku wylegitymowali ponad 

713 tys. osób. Podjęli 151 tys. interwencji. Szanowni Państwo, w ubiegłym roku wszczęto ponad 22 tys. 

przestępstw. 15 tys. z nich to były przestępstwa o charakterze kryminalnym. Wykrywalność w tych 

przestępstwach wynosiła blisko 70% i stawiała województwo lubuskie na drugim miejscu w Polsce. 

Wszczęliśmy 1.114 spraw o przestępstwa narkotykowe, a z rynku zdjęliśmy ponad 136 kg środków 

odurzających. Ważnym elementem jest również przemoc domowa. Tu pracujemy bardzo mocno nad tym 

zagadnieniem. Nie ma tolerancji dla przemocy domowej. Staramy się poprawiać naszą pracę. 2.171 

procedur niebieskiej karty, a więc wszędzie tam, gdzie mieliśmy podejrzenie, czy też stwierdzenie 

przemocy domowej. Bardzo intensywnie w tym obszarze pracowaliśmy. Ujawniliśmy 233 tys. wykroczeń. 

Blisko 30 tys. osób zostało pouczonych za popełnione wykroczenia, co cieszy.  To wskazuje na aktywność 

policjantów, szczególnie w obszarze tych wykroczeń, które są społecznie uciążliwe, m.in. wybryki 

chuligańskie. 10 tys. osób blisko zostało przez nas zatrzymanych, bądź to do wytrzeźwienia, bądź  

to w pomieszczeniach dla osób zatrzymanych, w związku z różnymi sprawami, które prowadziła policja. 

Szanowni Państwo, zależy nam na skuteczności i szybkim działaniu lubuskiej policji. Dlatego też 

rozliczamy się z czasu reakcji na zdarzenie, traktując interwencję jako rzecz pilną – konieczną,  

bo przecież nikt nie dzwoni bez przyczyny na policję. W 9 minut i 8 sekund policjanci średnio docierali  

w województwie lubuskim na zgłoszoną interwencję. Mamy nawet taki pewnego rodzaju miernik, który 

określa Komenda Główna Policji – czas dojazdu na miejsce, od momentu, kiedy to przyjęcie jest 

zgłoszone i policjanci docierają na miejsce interwencji. Ubiegły rok to przełom w pewnych narzędziach 

komunikacyjnych. Przypomnę o krajowej mapie zagrożeń bezpieczeństwa, która poprzedzona była 

wieloma konsultacjami społecznymi, wnioskami. Pracowałem w zespole Komendanta Głównego Policji 
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nad tymi wnioskami. Szanowni Państwo, stworzyliśmy mapę zagrożeń, która ma służyć lepszej 

komunikacji mieszkańców z lokalną policją. 9 września wdrożyliśmy ten projekt jako czwarte województwo 

w Polsce. Ubiegły rok zamknęliśmy liczbą 5.100 zgłoszeń, a na dziś mogę Państwu powiedzieć, że jest 

ich 10 tys., a potwierdzalność to blisko 46% tych zgłoszonych interwencji, co również nas plasuje  

na drugim miejscu w Polsce. Przed nami jest tylko Podlasie. „Dzielnicowy bliżej nas” to program bardzo 

ważny, który zbliża podstawowego policjanta - policjanta pierwszego kontaktu, dzielnicowego do ludzi,  

do mieszkańców, a także aplikacja mobilna „moja komenda”.  Bardzo zachęcam Państwa, abyście 

Państwo tą aplikację wgrali sobie w swoje smartfony. System operacyjny Android. Dwa przyciski  

i możemy wiedzieć, kto jest naszym policjantem i jak do tego policjanta najszybciej dotrzeć. Otworzyliśmy 

3 posterunki policji w 2016 roku: Kargowa, Szlichtyngowa i Dobiegniew. Na początku 2017 w Zbąszynku 

i Przytocznej. W najbliższym czasie planowane jest uruchomienie posterunku policji w Lubniewicach.  

To muszą być spełnione określone warunki, aby te posterunki tam powstały. Muszę powiedzieć wyraźnie, 

nie może to być „koncert życzeń”. Musi być to ogromne uzasadnienie, abyśmy ludzi nie oszukiwali,  

ale stworzyli taki posterunek, który będzie służył ludziom i etatowo, i osobowo do uczciwej policyjnej pracy. 

43 debaty społeczne to jest miernik jakościowy, więc konsultacje, spotkania z mieszkańcami  

po to, abyśmy wiedzieli jakie są oczekiwania ludzi wobec policjantów. Działalność profilaktyczna, bardzo 

ważna. Już nie będę tutaj Państwu przytaczał tych ilości, które realizuje lubuska policja. Zwrócę uwagę 

tylko na taki sztandarowy program Tygrysek Lupo. Tak śmiesznie się nazywa, ale to jest poważne 

przedsięwzięcie. Proszę zwrócić uwagę na liczbę, blisko 17 tys. dzieci bierze udział w tego typu 

przedsięwzięciu, w tym programie, więc jest to ważne zagadnienie. Cieszymy się, że realizujemy  

je od kilkunastu już lat. Oczywiście przystanek „wioska policyjna” w ramach festiwalu Woodstock to jest 

rzecz też sztandarowa od wielu lat, która towarzyszy lubuskiej policji. Działania związane z seniorami, 

aby nie byli oszukiwani. Notujemy coraz mniej tego typu zdarzeń, a więc działa ta profilaktyka i na tym 

nam bardzo zależy. Często są to oszczędności całego życia. Szanowni Państwo, bezpieczeństwo  

w ruchu drogowym. Chciałbym potwierdzić, jest to absolutny priorytet dzisiaj służby policyjnej. Dlatego 

też dostosowanie struktur etatowych, organizacyjnych, kultury pracy i kultury organizacyjnej, które ma 

sprzyjać poprawie bezpieczeństwa w ruchu drogowym. Niestety, ten ubiegły rok nie był najlepszym, jeśli 

chodzi o liczbę zdarzeń drogowych. Była większa liczba wypadków drogowych. Niestety, wzrosła również 

liczba ofiar śmiertelnych w tych wypadkach, co nas bardzo martwi. Ten rok jest bezpieczniejszy. 

Wypadków mamy porównywanie do ubiegłego roku i mamy 8 ofiar śmiertelnych w tych wypadkach mniej. 

Ale to wszystko jest za dużo. Mamy tego świadomość. Dlatego też bardzo intensywnie pracujemy w tym 

obszarze. Uzupełniamy policjantów, 100% zatrudnienia w komórkach ruchu drogowego,  

po to, by policjantów ruchu drogowego było na jak najwięcej na ulicach. Szanowni Państwo,  

na to chciałbym zwrócić uwagę. Otóż mieliśmy nadzieję, że budowa nowego odcinka drogi S3  
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od Sulechowa w kierunku Nowe Miasteczko i dalej spowoduje, że tych zdarzeń nie będziemy mieli.  

No niestety, na tym odcinku doszło do kilku tragicznych zdarzeń drogowych i niestety ta droga również 

swoją infrastrukturą w trakcie budowy nie pozwalała nam na lepsze, skuteczniejsze działanie. Teraz 

sytuacja zdaje się być trochę lepsza. Poprawiliśmy również naszą pracę, dostosowaliśmy ją do tych 

oczekiwań i do tego zagrożenia. Jako ciekawostkę powiem, Szanowni Państwo, że województwo lubuskie 

jest najbardziej obciążone w Polsce ilością samochodów ciężarowych, przejazdem samochodów 

ciężarowych. Daleko za nami są inne województwa. Proszę zwrócić uwagę: 37% ofiar wypadków 

drogowych, ofiar śmiertelnych - o tym mówię, to jest udział pojazdu ciężarowego. 22 ofiary to są osoby, 

które uderzyły w drzewo. 22% z tych wypadków wszystkich, ze 113, o których mówiłem wcześniej. 12% 

zmęczenie, zaśnięcie. Stąd bardzo cieszymy się, że na drodze ekspresowej S3 powstały MOP-y,  

na których kierowcy mogą przystanąć, bo tak naprawdę nie było tam możliwości. Dzisiaj jest już znacząca 

poprawa. To jest wypadek z ubiegłego roku, z marca w Świebodzinie, kiedy jednorazowo w tym zdarzeniu 

zginęło 6 osób, niestety. Ponad 231 tys. kontroli pojazdów policjanci ruchu drogowego przeprowadzili. 

Nałożyli mandaty w ilości 108 tys. ponad, z czego warto podkreślić, że ponad 55 tys. z nich  

to są wykroczenia dotyczące przekroczenia prędkości. Zapewniam Państwa, że nie chodzi tutaj o 10km/h. 

Tutaj nawiąże do zapytania, interpelacji Pana Radnego Balcerzaka – wnioski w sprawach 

bezpieczeństwa w ruchu drogowym. Proszę zwrócić uwagę, że poprawiliśmy naszą aktywność w tym 

aspekcie. Chcemy współpracować z zarządcami dróg. Kierujemy wnioski o poprawę infrastruktury 

drogowej. Na moje polecenie wprowadzono taki oto zwyczaj, aby w przypadku zaistnienia wypadku 

drogowego ze skutkiem śmiertelnym obowiązkowo dokonywać rekonesansu w miejscu tego zdarzenia 

po wykonaniu tych czynności procesowych. Wtedy musimy sprawdzić, czy tylko czynnik ludzki, czy też 

zawiniła infrastruktura drogowa. Czy można tą infrastrukturę poprawić. To zdjęcie, które Pan Radny widzi 

pod spodem właśnie jest z tego przedsięwzięcia, z drogi krajowej 27, gdzie już udało się wiele tam 

wypracować. Między innymi zmiana nawierzchni, zmiana oznakowania. Zastępca Komendanta 

Miejskiego Pan Horowski poinformował mnie, że wczoraj trwało spotkanie również z zarządcą drogi  

w kierunku usytuowania, umieszczenia tam fotoradaru. Ta droga jest objęta centralną koordynacją ruchu 

drogowego, ale wiem również, że to za mało, Panie Radny i myślę, że poprawimy naszą pracę na tym 

odcinku drogi. Rozumiem Pana wystąpienie. Wiele działań profilaktycznych w ruchu drogowym, Szanowni 

Państwo, nie będę już o nich opowiadał bo to jest ogrom pracy ludzi, która też powinna być w zasadzie 

dostrzeżona, bo nie ma bezpieczeństwa w ruchu drogowym bez działania profilaktycznego. Szanowni 

Państwo, wzrasta liczba wydawanych pozwoleń na broń. To też jako ciekawostkę Państwu powiem, 

szczególnie sportową lub kolekcjonerską. Proszę zwrócić uwagę, że w 2016 roku było ich zdecydowanie 

więcej i to jest również ciekawostka z uwagi na napływ do nas mieszkańców różnych krajów, głównie 

Ukrainy. Zdecydowanie wzrosła  liczba wniosków  uprawnionych podmiotów w sprawach cudzoziemców. 
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Proszę zwrócić uwagę, jaka jest to dzisiaj liczba. Jesteśmy po prostu tą pracą zatłoczeni, jest tego ogrom. 

Zabezpieczaliśmy duże imprezy w ubiegłym roku. Przypomnę, że działaliśmy w ramach operacji 

„Przymierze”. To przede wszystkim szczyt NATO, po drodze Woodstock, Światowe Dni Młodzieży i wiele, 

wiele innych rzeczy. Tak wyglądała ta impreza masowa, którą określono w ubiegłym roku jako imprezę 

podwyższonego ryzyka. To jest widok z policyjnego śmigłowca. To są elementy właśnie, zdjęcia też 

zabezpieczenia. 170 ogólnie imprez masowych, sportowe - 77. Zwracam uwagę, że nie mamy imprez 

masowych „mecze piłki nożnej”. Tam mamy cyferkę „0”, ale to nie oznacza, że my takich imprez nie 

zabezpieczamy. Po prostu u nas nie ma ligi, która by determinowana taki rodzaj zabezpieczenia jako 

imprezy masowej. Natomiast wykonujemy tam również takie same zabezpieczenia jak robi się  

to w przypadku imprez masowych. Ponad 7,5 tys. policjantów było zaangażowanych w te zabezpieczenia, 

a koszty tych zabezpieczeń ze strony policji Państwo macie wymienione pod spodem. Charakter 

tranzytowy województwa, więc przejazd kibiców, m.in. do województwa zachodniopomorskiego, na Dolny 

Śląsk, ale również węzeł Krzyż, gdzie powiat strzelecko-drezdenecki zabezpiecza ten przejazd i on też 

determinuje, czy absorbuje nas bardzo. Te przejazdy muszą być zabezpieczone profesjonalnie, aby 

zwykli podróżni mogli bezpiecznie po prostu się czuć. Wiele zabezpieczeń wizyt VIP, już nie będę 

przytaczał. Te najważniejsze to przede wszystkim wizyta Pana Prezydenta Rzeczypospolitej, Pani 

Premier, wicepremierów, ministrów. Wszystko to działo się w ubiegłym roku dość intensywnie na terenie 

województwa i stanęliśmy na wysokości zadania. Wszystkie te imprezy odbyły się rytmicznie, 

powiedziałbym, a co ważniejsze - bezpiecznie. Tak, m.in. wygląda przygotowanie do takich zabezpieczeń, 

standardowe bym powiedział.  Szanowni Państwo, jak Państwo wiecie, jest grudzień, początek grudnia 

to operacja „Aves”, tak ją nazwaliśmy. Grypa ptaków - część północna województwa. Bardzo obciążające 

zadanie dla nas, ale cieszę się, że mieliśmy możliwość pracy też dla tych ludzi. Ważne zagadnienie 

przedsiębiorców. Współpracę również z innymi służbami, szczególnie Państwowej Straży Pożarnej, którą 

sobie zawsze wysoko cenimy. Realizowaliśmy to w formie operacji, kilka tysięcy policjantów 

zaangażowanych, również z Polski, którzy wspierali policjantów naszych lubuskich w tym działaniu. Tak 

wyglądały obszary zagrożone i obszary zapowietrzone. To się rozprzestrzeniało cały czas i to była 

naprawdę trudna walka. Na koniec, Szanowni Państwo, dwie informacje. 75 zdarzeń, w których ponad 

100 ludzi zostało uratowanych. Można powiedzieć, uratowane zostało im życie. To dobra wiadomość. Byli 

nasi policjanci wyróżniani krzyżami zasługi za dzielność, ale też takie zwykłe ludzkie odruchy, m.in. Pani 

dzielnicowej z Żar, która sama zorganizowała akcję i wcale nie chciała tej akcji nagłaśniać. My żeśmy 

dostrzegli tą pracę i po prostu postanowiliśmy tą dziewczynę wyróżnić. Dba o zwykłych ludzi, którzy  

ją otaczają. Tu też szczególne wyróżnienie dla policjanta. Bo „przemoc domowa policjant, który  

mi pomógł” to prestiżowy konkurs na skalę kraju. Pięciu takich policjantów co roku jest wyróżnianych. Jest 

to dla nas też wielkie wyróżnienie. Za operację „Przymierze” i te nasze działania, zarówno Pan Prezydent 
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Rzeczypospolitej, jak i Minister Spraw Wewnętrznych i Administracji, a także Komendant Główny Policji, 

wyróżnił wielu policjantów garnizonu lubuskiego. To co nas czeka, to oczywiście dalej duża aktywność  

w obszarze poprawy bezpieczeństwa naszych mieszkańców, widoczność patroli policyjnych, duża 

dbałość o bezpieczeństwo w ruchu drogowym, zwalczanie przestępczości kryminalnej. Ale, co ważne, 

dobry kontakt ze społeczeństwem i praca dla ludzi i z ludźmi. To wyraźnie chciałbym powiedzieć. 

Szanowni Państwo, odnosząc się tutaj do wypowiedzi Pani Marszałek, dlatego dziękuję za to spotkanie 

Pani Marszałek i przyjęcie tego wniosku lubuskiej policji o sfinansowanie zakupu drona. Dlaczego jest  

to tak ważne? Szanowni Państwo, dzisiaj musimy dysponować nowoczesnym sprzętem. My mamy blisko 

300 poszukiwań osób, takich nagłych poszukiwań osób, które mogą znajdować się w sytuacji zagrożenia 

życia i zdrowia. My często wykorzystujemy lotnictwo policyjne, które mówiąc delikatnie, nie jest  

w najlepszej kondycji. Dlatego też i wymaga czasu, pewnej organizacji. Tutaj nie ma czasu na taką 

organizację. Więc bardzo ważne narzędzie, które umożliwiłoby nam szybciutkie docieranie do tych ludzi, 

przeszukiwanie terenu, diagnozowanie zagrożeń, m.in. zagrożeń w kontekście terrorystycznym,  

ale również jeżeli chodzi o bezpieczeństwo w ruchu drogowym i wiele, wiele innych aspektów, przy 

których może to urządzenie być użytkowane. Bardzo nam zależy. Wypożyczamy to urządzenie od innych 

służb i w naszej ocenie dzisiaj jest ono niezbędne na wyposażeniu lubuskiej policji. Panie 

Przewodniczący, melduję że skończyłem.  

 

Film stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Prezentacja nt. analizy stanu bezpieczeństwa na terenie województwa lubuskiego za 2016 rok stanowi 

załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przyjmuję ten meldunek. 

Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo widzę, że Państwo Radni mają pytania. Pierwsza Pani Radna Anna 

Synowiec, Pan Radny Mirosław Marcinkiewicz. Tradycyjnie proszę o wciskanie zielonego przycisku jeśli 

ktoś chciałby zadać pytanie. Bardzo proszę Pani Anna Synowiec.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Dopiero ujawniła się lista Panie Przewodniczący. 

Ja mam do Pana takie pytanie związane z Przystankiem Woodstock, który wielokrotnie był powoływany 

w Pana prezentacji. W roku 2016 komendant lubuskiej policji uważał, że właśnie ta impreza powinna mieć 

status imprezy masowej podwyższonego ryzyka i tak też się stało. Jak Panowie oceniają jakby tą decyzję 

z perspektywy czasu, z przebiegu właśnie Przystanku Woodstock w roku 2016? Jakie są wskazania  

na rok 2017, bo już wiemy, że Przystanek Woodstock jest planowany i ma się odbyć w Kostrzynie nad 

Odrą.   
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Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof Sidorowicz: 

W 2016 roku tylko w dwóch elementach, żeby była sprawa jasna, Przystanek Woodstock został 

zatwierdzony jako impreza podwyższonego ryzyka. Jeśli ktoś wie i był tam to wie, że dotyczy to dużej 

sceny i małej sceny, i tylko w tych dwóch obszarach. Ja chciałbym bardzo wyraźnie również tutaj 

powiedzieć, Szanowni Państwo, że to nie był pomysł policji aby grodzić cały festiwal, absolutnie takiego  

uprawnienia policja nie ma. Natomiast istotnie jest tak, że z ustawy o bezpieczeństwie imprez masowych, 

i tam gdzie jest impreza podwyższonego ryzyka organizator wyznacza miejsce, co nie znaczy że ogradza. 

To podjęcie decyzji, czy wydanie opinii do tych dwóch elementów tego przystanku jako podwyższonego 

ryzyka, spowodowane było wydarzeniami, które nie były notowane do tej pory w Europie, na świecie. 

Przypomnę o zamachach, m.in. z samochodami. To była bardzo ważna dla nas też informacja  

o rozmieszczeniu również cudzoziemców i wiele innych aspektów, a także rekomendacja innych służb, 

bo policja posiłkuje się wydając opinię również wiedzą, informacją innych specjalnych służb. Więc  

my oceniamy, że to była decyzja konieczna i właściwa. Przystanek odbył się bezpiecznie, bez tych dużych 

zagrożeń. Oczywiście zdarzały się przestępstwa i ja sprawozdanie z tego festiwalu przedstawiłem  

w sposób wyraźny, podając te liczby. Natomiast jestem przekonany, że to była słuszna decyzja, która  

na tamten czas musiała być podjęta, ona sprzyjała bezpieczeństwu, a to jest nasze główne zadanie. 

Musimy, proszę Państwa, uwzględniać różne okoliczności również te zewnętrzne. Mówienie dzisiaj,  

że możemy sobie to odpuścić, zbagatelizować jest niepoważne i ja czuję się zawsze odpowiedzialny.  

Ja miałem przyjemność dowodzić tą operacją, to jest blisko 2000 policjantów,  Szanowni Państwo.  

I proszę mi wierzyć, że to ogromna odpowiedzialność za tych ludzi, którzy tam są i tam się bawią. To jest 

nasze zadanie. 2017 rok, wpłynęły dokumenty, też Państwu powiem teraz od kilku dni  je procedujemy. 

Do środy przyszłej musimy wydać opinię na temat tej imprezy. Zaplanowaliśmy na poniedziałek spotkanie 

z organizatorem, bo chcemy jeszcze pewne rzeczy uszczegółowić. Wszystkie zebrane dokumenty,  

czy też opinie, które będą w tej sprawie będą decydowały o tym, czy ta impreza będzie miała charakter 

imprezy o podwyższonym ryzyku, czy też zwykłej imprezy masowej. O tym zadecydujemy na sam koniec 

po zebraniu tych dokumentów.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Przewodniczący Marcinkiewicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie 

Komendancie, proszę mnie tylko dobrze zrozumieć. Moje pytanie jest następujące – wobec pewnych 

wysoce bulwersujących rzeczy, które widzieliśmy na jednym z komisariatów, mam takie pytanie.  

Czy Państwo już teraz jakby w ramach swoich obowiązków analizowaliście tą sprawę pod takim kątem, 
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żeby takie rzeczy nie wydarzały się tu w naszym województwie?  I zadaję to pytanie, bo myślę, że Pana 

odpowiedź w jakiejś mierze uspokoi mieszkańców naszego województwa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę. 

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof Sidorowicz: 

Szanowni Państwo, ja muszę to powiedzieć w tym miejscu, bo jestem osobą odpowiedzialną za to,  

co robię i co mówię. Jestem dziś na takim stanowisku, że nie wypada postępować inaczej. Ja wstydzę 

się zachowania policjantów tych, którzy dopuścili się do takiego czynu i to w jasny sposób chciałbym  

tu publicznie powiedzieć, żeby to wybrzmiało. Natomiast proszę pamiętać również, że w polskiej policji 

pracuje 100 tysięcy ludzi, którzy codziennie nadstawiają głowy za to, żeby po prostu ludziom żyło się 

bezpiecznie. W każdej organizacji takie rzeczy się zdarzają, chodź potępiam to wyraźnie i jak 

powiedziałem – wstydzę się za zachowanie swoich kolegów policjantów. Tak, Panie Przewodniczący 

decyzją, poleceniem Pana Komendanta Wojewódzkiego przeglądnęliśmy przede wszystkim wszystkie 

postępowanie związane z użyciem tego narzędzia, bo one było też w lubuskiej policji używane, po to ono 

jest. Czy ono było zasadne, czy były prowadzone postępowania dyscyplinarne. Oczywiście nie muszę 

tego ukrywać, wszyscy policjanci tą sprawą żyją. Jesteśmy bardzo mocno zainteresowani, chcemy służyć 

ludziom jak najlepiej. I powtórzę – 100 tys. policjantów codziennie ciężko pracuje na rzecz 

bezpieczeństwa, to chciałbym wyraźnie podkreślić.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Komendancie,  

ja w ślad za pytaniami, które są kierowane szczególnie do mnie wobec obcokrajowców, którzy 

przyjeżdżają do województwa lubuskiego, do Polski. Mam pytanie o to, jak polska policja zamierza uporać 

się z problemem graffiti? Są kraje, które generalnie wyeliminowały ten problem przez różne  działania 

policyjne. Wiem, że one nie są łatwe. Ale czy jest jakiś pomysł lubuskiej policji, czy też polskiej policji  

o to, by ten proceder niszczenia mienia, szczególnie obywateli mienia publicznego, uległ  przynajmniej 

ograniczeniu, a najlepiej wyeliminowanie, tak jak w kilku krajach europejskich, w których skutecznie 

wyeliminowano ten haniebny proceder. 

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof Sidorowicz: 

Panie Przewodniczący, w moim odczuciu to też jest haniebny proceder. Nie rozumiem niszczenia 

bezsensownego przedmiotów, które mają służyć ludziom, mieszkańcom. Trzeba również powiedzieć,  
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że ten proceder w Polsce jest dość mocno już w tej chwili ograniczony. To nie są te lata, czasy w których 

mieliśmy z tym do czynienia w zasadzie codziennie. Liczba zdarzeń, które dotyczą uszkodzenia mienia 

wyraźnie spada i również to dotyczy województwa lubuskiego. Metod jest kilka, co najmniej kilka, nie 

chciałbym Państwu tu ich przytaczać, od pracy operacyjnej, poprzez bezpośrednie zaangażowanie 

policjantów, którzy pełnią służbę przez rozpoznanie środowiska tej subkultury tak graficiarze, nie wiem 

jak ona się tak do końca też nazywa. Też nam zależy na tym szczerze powiedziawszy, aby to chuligańskie 

zachowanie zwalczać. Pracujemy, mamy też dobre efekty, skutki zatrzymania osób często trudno później 

od nich wyegzekwować, naprawę tego mienia. Są to ludzie często mało majętni, albo w ogóle nie 

posiadający majątku. Staramy się to rozwiązywać jakimiś metodami pracy na rzecz, na sprawy społeczne 

czy na rzecz społeczną. To trudne zagadnienie, to prawda, ale jestem przekonany, że jest jednym  

z elementów lubuskiej policji – zapewniam, że tak jest.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Franciszek 

Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja chciałbym wrócić jeszcze do tego 

sprawozdania przedstawionego przez Pana Komendanta. Chodzi mi o te wypadki drogowe. Czymś 

zatrważającym jest dosyć jednak duży wzrost zarówno wypadków, jak i osób poszkodowanych w tych 

wypadkach, bo w ciągu jednego roku skok o 21 ofiar śmiertelnych i prawie 90 rannych więcej niż rok 

wcześniej, to musimy bić na alarm. Tu kolega Klaudiusz się zmartwił, bo dwa razy przejechał drogą Żary-

Zielona Góra. Ja tą drogą jeżdżę od siedmiu lat dzień w dzień, każdy dzień roku i mogę powiedzieć,  

że jak jadę dziewięćdziesiątką, a staram się ostatnie lata nie przekraczać szybkości, choć różnie  

to wychodzi czasami. Jak jadę między 90– 95, sto procent, nie pojedyncze, sto procent pojazdów mnie 

wyprzedza. O czym to świadczy? Jednocześnie chwilę później zdarzają się tam wypadki, w tym  

te tragiczne, jak ostatni pod Nowogrodem i szukamy przyczyn technicznych w samochodach, drodze,  

w drzewach, nie – to ludzie, to kierowcy przede wszystkim są winni. Jeżeli będzie pobłażanie dla 

szaleńczej jazdy, a z taką się dzień w dzień na tej drodze spotykam. Nie ma dnia, żeby nie było sytuacji 

jakiegoś zagrożenia, czy jak jadę do Zielonej Góry, czy z powrotem. To daleko nie ujedziemy więc trzeba 

skończyć z tolerancją za przekraczanie. Wszyscy mrużymy, my jako kierowcy, a tam o 10 można 

przekroczyć. We Francji płaciłem mandat za 3 km przekroczenia, nie żartuję, 3 km. Więc jeżeli  

z tą praktyką nie skończymy, to nie będzie lepiej. Druga sprawa, nie rozumiem tego zamieszania  

z radarami. Niejasne, czy kompetencyjne spory między Inspekcją Transportu Drogowego, policją, radary 

samorządowe. Wszystko to w diabły powyłączano i w tej chwili praktycznie poza tymi mobilnymi radarami 

policji, których siłą rzeczy jest niedużo, nie ma, a jak już stoją no to wiadomo, w których miejscach stoją 
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więc również na tej drodze wiadomo, że tam gdzie teraz na nowo są te znaki ograniczające  

do siedemdziesiątki i rzekomy pomiar szybkości, którego nie ma, wszyscy wiedzą, że go nie ma, to tam 

zwalniają. Bo tam rzeczywiście co drugi dzień mniej więcej stoi radar. Więc naprawdę trzeba skończyć  

z pobłażaniem dla szaleńców na drodze, bo oni wszyscy nam zagrażają. I tutaj myślę, że z uznaniem 

trzeba podkreślić to, co Pan zapowiedział, że służba, w której dążycie do tego, żeby było 100% obsady 

kadrowej, to właśnie w pierwszym rzędzie służba drogowa. Zadziwiającym jest też, że na polskich 

drogach ekspresowych i na polskich autostradach jest nieproporcjonalnie dużo wypadków. To też źle 

świadczy o kierowcach, więc coś szwankuje również z systemem szkolenia kierowców. Wydawałoby się, 

że drogi ekspresowe i autostrady powinny należeć do najbezpieczniejszych dróg i być może w świecie, 

w Europie tak jest, ale na pewno nie w Polsce. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam jeszcze 

Pani Radna Grażyna Dereń i kończymy rundę pytań. Ostatnie pytanie zadaje Pani Grażyna Dereń i potem 

Pan Komendant odpowie. Bardzo proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Tak tytułem, na bieżąco, na świeżo. W moim 

regionie, mieszkam przygranicznie, 18 km od Niemiec. Jest na drodze wojewódzkiej 139 potężne 

nasilenie ruchu i w latach 70 w miejscowości Kowalów została wybudowana szkoła, która jest szkołą taką 

zbiorczą dla okolicznych wsi. Postawione zostały barierki, zabezpieczenia jak najbardziej, świetnie  

to wygląda, są także światła. Mieszkańcy występowali z wnioskiem o postawienie fotoradaru dlatego,  

że mimo, że jest tak świetnie zabezpieczone, nie spełnia do końca oczekiwań tego poczucia 

bezpieczeństwa. Nie dalej jak w piątek był wypadek – na pasach Tir potrącił młodego człowieka, 

nastolatka. Prosiłabym, żeby wziąć to pod uwagę. Czy musi dojść najpierw do tego typu, że wypadek 

będzie śmiertelny i dopiero później jakieś działanie? Tam naprawdę Państwo żeście dużo pracy włożyli 

w to zabezpieczenie, ale widocznie ten fotoradar by się przydał, bo by stopował nasilenie właśnie tych 

tirów i ciężarowych o dużej ładowności, bo jest ogromne. Druga kwestia, jeszcze taka na marginesie. 

Ważne punkty dróg wojewódzkich, tu szczególnie u nas przy granicy, są monitorowane. W zeszłym roku 

było zdarzenie, ponieważ teraz weszliśmy od kilku lat w programy unijne i gospodarstwa rolne, które  

są na moim terenie, to są duże gospodarstwa usprzętowione znakomicie i proszę Państwa, był wypadek 

skradzenia sprzętu, mienia wartości około 300-400 tys. Później po dalszej analizie jaką tam robiliśmy,  

bo to naszego kolegi zdarzenie dotyczyło. Sprzęt, który był ubezpieczony, były duże problemy  

z ustaleniem. Co się okazało, że monitoring, który funkcjonować powinien i wisieć, wykazałby na pewno 

w jaki sposób to wyjechało z Polski, czy z tego terenu, nie działa w ogóle nie funkcjonuje. Taka to jest 
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atrapa. Przydałoby się,  żeby w takich ważnych w punktach  ten monitoring był,  też by znacznie ułatwił 

pracę policji. Dziękuję pięknie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze Panie 

Komendancie, bardzo proszę o krótkie odpowiedzi na te pytania. 

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof Sidorowicz: 

W ramach odpowiedzi na pytanie Pana Radnego. Jak Pan widział w mojej prezentacji  jest blisko 110 tys.  

ujawnionych wykroczeń, z czego ponad 55 to są wykroczenia związane z przekroczeniem prędkości. 

Zapewniam Pana, że w tej kategorii wykroczeń nie ma pobłażania ze strony lubuskich policjantów dla  

kierujących. Pouczenia, które dotyczą wykroczeń w ruchu drogowym, dotyczą stricte spraw 

porządkowych. To jest tak poważne wykroczenie, które determinuje największą liczbę wypadków 

drogowych, że jesteśmy mocno zdeterminowani i nie ma pobłażania. Nie dążymy do tego, by było 100% 

tylko jest 100% obsadzenia policjantów w ruchu drogowym i to jest wartość stała, która nie może ulec 

zmianie. Każde wyłączenie policjanta z różnych powodów odejścia z tej komórki powoduje włączenie 

kolejnego, ale dodatkowo do tego dosyłamy policjantów innych i innych służb, aby w sposób taki 

wymieszany patrol pełnili służbę, żeby tych policjantów było jak najwięcej. Zgadzam się z tymi 

zagrożeniami, nie tylko na tej drodze. Policjantów jest tylu ilu jest, nie możemy wszystkich policjantów 

postawić na jednej konkretnej drodze, bo tych zagrożeń jest wiele i w mieście, i poza miastem. Odnosząc 

się do struktury tych wypadków drogowych, to istotnie tamten rok mówił o dużej liczbie wypadków 

drogowych i ich ofiar na drodze S3. Po pierwsze ten duży wypadek, o którym powiedziałem zupełnie 

niezrozumiały dla nas i te 6 ofiar, ale później na tym budowanym odcinku. Natomiast na autostradzie 

mieliśmy tylko jedno zdarzenie drogowe i jedną ofiarę śmiertelną, aż jedną, ale autostrada jest w zasadzie 

drogą dzisiaj bezpieczną. Dzisiaj policja, Szanowni Państwo, nie decyduje o lokalizacji fotoradarów. 

Policja polska nie dysponuje żadnym fotoradarem, więc decyzja nie należy do nas, czy nie leży po stronie 

policjantów. Natomiast my mamy również narzędzie i Państwa również zachęcam do tej współpracy. Jeśli 

otrzymamy od Państwa konkretne wnioski o zaopiniowanie, że w tym miejscu fotoradar jest potrzebny, 

my będziemy takie wnioski kierowali do osób, które o tym mogą zadecydować. Ja zgadzam się z taką oto 

ideą, żeby te fotoradary były w tych miejscach, gdzie faktycznie jest niebezpiecznie, żeby nie były 

maszyną do zarabiania pieniędzy. Nigdy policja za tym nie była, żeby to stanowiło maszynkę  

do zarabiania pieniędzy. One miały wpływać na poprawę bezpieczeństwa i takie jest założenie. Pani 

Radnej jeszcze tutaj udzielę odpowiedzi. Nawiązując do tych fotoradarów to już Pani sytuację zna. 

Natomiast jeśli chodzi o poprawę bezpieczeństwa przy tej szkole na tej drodze wojewódzkiej, pomimo, 

że Pani powiedziała żeśmy się tam trochę napracowali i poprawili to bezpieczeństwo, to postaramy się, 
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żeby jeszcze przyjrzeć się tej sytuacji i wystąpić do właściwych zarządców dróg o zmodernizowanie, czy 

też takie praktyczne zastosowanie tej drogi, taktyk rozwiązań, żeby było tam jak najbezpieczniej.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Musi Pan Panie Radny, 

tak?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, bardzo Pana 

przepraszam, bo Pan mnie pospieszył przy składaniu wniosku, ale króciutko. Panie Komendancie, dzisiaj 

złożyłem interpelację w sprawie oznakowań przejść dla pieszych niektórych odcinków dróg np. drogi 278, 

które są w tragicznym stanie. Rodzi się pytanie, czy nie powinniście interweniować, nakładać kary  

na tych, którzy są właścicielami tych przejść? Złożyłem interpelację kilka miesięcy temu i do dziś nikt nie 

znalazł trochę farby, żeby proszę Pana, w Sławie, tam gdzie jest duża turystyka, duża ilość ludzi, odnowić 

pasy, przejścia dla pieszych. Jeszcze jedno, stan drogi na odcinku między np. Eenergetyczną i Parkową 

jest tak tragiczny, że nie da się jechać. Ja uważam, że taki wniosek mam, interpelację będę kierował  

do Zarządu i do Powiatowej Komendy Policji we Wschowie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Myślę, że skuteczność 

właśnie takiego wniosku radnego do organu, który zarządza drogą jest równie skuteczna jak policji. Tutaj 

zachęcam Państwa Radnych, by występować do Zarządu Dróg. Bardzo proszę Panie Komendancie. 

 

Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie Wlkp. Inspektor Krzysztof Sidorowicz: 

My jesteśmy organem, który kontroluje realizację zadań na drodze i przede wszystkim dba  

o bezpieczeństwo. To jest jeden z elementów, natomiast cała infrastruktura drogowa, inżynieria drogowa 

w istocie należy do zarządcy drogi. Ja powiedziałem w swoim wystąpieniu, że zgodnie z moim poleceniem 

dzisiaj bierzemy udział włącznie z prokuratorem na miejscu zdarzeń wypadków drogowych. I wszędzie 

tam, gdzie mamy wątpliwość, co do tego niewłaściwego oznakowania, albo też takiego nie praktycznego 

w postępowaniu administracyjnym zawsze Państwo prokuratorzy mogą wystąpić do zarządców dróg  

i takie rzeczy się dzieją. Szanowni Państwo, m. in. w ubiegłym roku na odcinku Gorzowa, tam gdzie jest 

zwężenie do jednego pasa drogi S3, mieliśmy 7 wypadków ze skutkiem śmiertelnym. Dzisiaj  

w porozumieniu z zarządcą drogi będziemy separować ten ruch dopóki nie będzie drogi czterojezdniowej, 

po to aby uniemożliwić wprost fizycznie wyprzedzanie na tym odcinku, bo to była główna przyczyna tych 

wypadków drogowych. My dokonujemy systematycznej kontroli tej infrastruktury drogowej, stąd ta liczba 

do zarządców dróg. 602 wnioski skierowaliśmy do zarządców dróg w sprawie nieprawidłowej 
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infrastruktury drogowej i trzeba przyznać, że kilka ich jest i jaki jest efekt to nie mi o tym decydować, 

ponieważ policja nie odpowiada za zarządzanie drogami.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Dziękuję Panie Komendancie. Dziękuję za odpowiedzi. Poświęciliśmy trochę więcej czasu, by nie 

stwarzać wrażenia w województwie lubuskim, że ta nagonka, przepraszam w cudzysłowie, na policję jest 

powszechna. Jednak będę prosił kolejne osoby, o to byśmy jednak przeszli trochę w innym trybie  

ze względu na dyktat czasowy. Zatem  po tej informacji, po tej debacie informację zamykam. Uznaję,  

że Sejmik przyjął informację do wiadomości.  

 

Punkt 6.  

Informacja o stanie bezpieczeństwa pożarowego w województwie lubuskim. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jak Państwo wiecie, 

informacje zostały umieszczone na stronie sejmik.lubuskie.pl. Na sali jest obecny Pan starszy brygadier 

Sławomir Klusek i od razu przejdę do tego, czy Państwo Radni macie jakieś pytania dotyczące informacji 

przedstawionej przez straż pożarną, do Pana starszego brygadiera? Nie ma. Panie Komendancie, bardzo 

dziękujemy. Wszyscy wiemy jakiego rodzaju działania straż podejmuje i wiemy, że Państwa bardzo 

wysokie zaufanie opinii publicznej, najwyższe, wynika z najwyższych standardów jakie stosujecie. Proszę 

przekazać podziękowanie pozdrowienia do swoich współpracowników. Działamy w różnych akcjach  

i staramy się straż pożarną wspierać wszelkimi sposobami i tak będziemy nadal robili, bo to nie jest 

wspieranie konkretnego urzędnika, konkretnego ministra, tylko polskiej straży pożarnej. Nie było oklasków 

na policję, ale to też były oklaski dla policji. Szanowni Państwo, w tej informacji również jest Pan Prezes 

Zarządu Wojewódzkiego Ochotniczych Straży Pożarnych, który kilkakrotnie już tutaj na sesji występował. 

I to samo zapytanie kieruję do Państwa, czy do Pana prezesa Edwarda Fedko i Pani dyrektor Polak jakieś 

Państwo Radni pytania macie. Pan Edward Fedko ma do siebie pytanie. 

 

Prezes Zarządu Wojewódzkiego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP Województwa 

Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pytania nie mam, natomiast materiał został przekazany bardzo 

obszerny, szczegółowe opracowanie, jest Pani dyrektor Zarządu Wykonawczego Elżbieta Polak. 

Natomiast w tym miejscu chciałbym po raz wtóry złożyć serdeczne podziękowania dla Pani Marszałek, 

dla Zarządu za dobre postrzeganie kwestii związanych z doposażeniem jednostek ochotniczych straży 

pożarnych w niezbędny sprzęt do właściwego działania w zakresie ochrony życia i mienia naszej 

społeczności. Ja te szczególne podziękowanie już wyraziłem na ostatnim zjeździe sprawozdawczo-
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wyborczym naszego Związku 1 kwietnia i wcale to nie oznacza, że to było prima aprilis. Zarówno na ręce 

Pani Marszałek Elżbiety Polak, Pani Marszałek Alicji Makarskiej, całego Zarządu, ale również te oficjalne 

podziękowania skierowałem na ręce Pani Jolanty Fedak – Prezesa Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej, dla której to problemy związane z właściwym funkcjonowaniem 

jednostek ochotniczych straży pożarnej naprawdę są istotne, ważne. A przypomnę, że w roku 2016 

fundusz dofinansował w 50 procentach zakup kolejnych 9 średnich samochodów bojowych, także jeszcze 

raz serdecznie dziękuję. Natomiast muszę powiedzieć, że w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego w ramach środków, które tam były przewidziane, gdyby Zarząd podjął decyzję  

o pozakonkursowej realizacji tego projektu, to dzisiaj mogę powiedzieć, że moglibyśmy zrealizować  

o 4 samochody ratowniczo-gaśnicze więcej, bowiem 4 gminy, które w trybie indywidualnym złożyły 

wniosek, zakupiły samochody po 850 tys. zł jeden. Natomiast my kupując, zamawiając, składając 

zamówienie na 13 samochodów, kupiliśmy je za 695 tys. zł. I warto o tym pamiętać przy rozważaniu 

nowych możliwości wsparcia jednostek ochotniczych straży z drugiego typu projektów, o których Pani 

Marszałek i Zarząd wiedzą i są zorientowani, o co w tym wszystkim chodzi.  Także jeszcze raz serdecznie 

dziękuję. W wyniku podpisanej umowy na pewno do końca września bieżącego roku, co najmniej  

13 średnich samochodów bojowych trafi do jednostek ochotniczych straży. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Myślę, 

że my z Panem Komendantem Kluskiem jesteśmy w stanie podziękować Panu Marszałkowi 

Jędrzejczakowi za podjęcie działań dotyczących pozyskania samochodu z programu saksońskiego.  

Bardzo dziękujemy za podjęte działania. Mamy nadzieję, że one się zwieńczą też sukcesem. Szanowni 

Państwo, po tych słowach podziękować dziękuję również za brak innych pytań ze względów czasowych 

i stwierdzam, że po tej krótkiej wymianie zdań, Sejmik informację o stanie bezpieczeństwa pożarowego 

w województwie lubuskim przyjął do wiadomości.  

 

Informacja o stanie bezpieczeństwa pożarowego w województwie lubuskim stanowi załącznik nr 11  

do protokołu.  

 

Punkt 7. 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie 

lubuskim w roku 2016.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ten materiał jest również 

na stronie Sejmiku. Jest obecna Pani mgr inż. Jolanta Musiała – Zastępca Lubuskiego Państwowego 
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Wojewódzkiego Inspektora Sanitarnego w Gorzowie Wielkopolskim. Czy Państwo Radni mają jakieś 

pytania do Pani Inspektor? Nie ma. Zatem bardzo dziękujemy za przygotowanie tak szczegółowego 

sprawozdania, za dostarczenie informacji. Odbywaliśmy w związku z różnymi innymi punktami debatę  

o tym, co jest problemem zagrożenia sanitarnego, dzisiaj niektóre z punktów również  tego dotyczyły. 

Zatem jeśli nie ma pytań, to uznaję, że Sejmik raport przyjął do wiadomości. Bardzo dziękuję. Bardzo 

dziękuję Pani inspektor za obecność na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Raport o stanie bezpieczeństwa sanitarnego i sytuacji epidemiologicznej w województwie lubuskim  

w roku 2016 stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Punkt 8. 

Sprawozdanie z działalności w 2016 roku Okręgowego Inspektoratu Pracy w Zielonej Górze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest obecnym tutaj 

Zastępca Okręgowego Inspektora Pracy Pan Zdzisław Klim.  Informacje są na stronie Sejmiku. Czy ktoś 

z Państwa Radnych ma pytania do Pana Okręgowego Inspektora Pracy? Pan Radny Balcerzak  

ma pytanie, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Króciutko. Panie Inspektorze, na rynku pracy 

w województwie lubuskim jest mnóstwo uchodźców, czyli Ukraińców. Pytanie, czy Państwo monitorujecie  

w jakich warunkach pracują, a jeszcze bardziej, w jakich warunkach mieszkają? Słuchajcie, Drodzy 

Państwo Radni, to nie tylko jest problem polski,  ale europejski. Ukraińcy za chwilę dostanę wizy do Unii 

Europejskiej i mam prośbę do inspektorów, żeby monitorować te warunki w jakich pracują i mieszkają 

nasi przybysze z zagranicy wschodniej. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Województwa Czesław Fiedorowicz: Proszę 

bardzo Pan Inspektor Wojewódzki Zdzisław Klim, bardzo proszę. 

 

Zastępca Okręgowego Inspektora Pracy w Zielonej Górze Zdzisław Klim: Panie Przewodniczący, 

Pani Marszałek, Wysoki Sejmiku, Szanowni Państwo. Ja przyznam, że ten wątek wraca po roku.  

Ja miałem przyjemność Panu Radnemu i rok temu do tego się odnosić. Tutaj nie ma żadnego przywileju, 

jeżeli chodzi o tą kategorię zatrudnionych, myślę o cudzoziemcach, bo rzeczywiście oni świadczą pracę 

w oparciu o prawo polskie i jest kwestia podstawy o jaką świadczą. Jeżeli chodzi o bezpieczeństwo pracy 

jako takie, to dla nas wtórne jest podstawa świadczenia pracy, czyli czy jest to stosunek pracy, czy jest  
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to umowa prawa cywilnego. Natomiast w zakresie standardów praworządności w stosunkach pracy, 

zaczyna się pewien kłopot, a szczególnie tam, gdzie świadczą pracę w oparciu o umowy prawa cywilnego. 

Jest pewne światełko w tunelu od pierwszego stycznia tego roku, kiedy jak Państwo są świetnie 

zorientowani, zaczynamy ścigać za płacenie w ramach umowy zlecenia stawkę mniejszą niż 13 zł  

na godzinę. Oczywiście sytuacja całkiem inaczej wyglądała lat ileś temu, teraz praktycznie, zaryzykuję 

tezę, nie ma zakładu, gdzie cudzoziemcy już pracy nie świadczą. To na pewno wpływa na poprawę 

sytuacji naszego rynku pracy, spada bezrobocie, to też się przekłada na pewne statystyki, z którymi się  

z Państwem tutaj chciałem podzielić, ale jak wspomniał Pan Przewodniczący całe sprawozdanie jest dla 

Państwa dostępne. Jeżeli będą jeszcze jakieś uwagi, wątpliwości – Państwo wiedzą gdzie nas szukać, 

Dekoracyjna 8. Jesteśmy zawsze do dyspozycji.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo, ponieważ ja składałem na wcześniejszej sesji Sejmiku taką deklarację dotyczącą 

Ukraińców na lubuskim rynku pracy, być może na sesji czerwcowej w jakiejś mierze ten punkt 

przedstawimy jako odrębny. Szanowni Państwo, czy są jakieś inne pytanie do Pana Inspektora 

Wojewódzkiego Pracy. Jeśli nie, to bardzo dziękuję Panu i stwierdzam, że Sejmik informację  

do wiadomości przyjął.  

 

Sprawozdanie z działalności w 2016 roku Okręgowego Inspektoratu Pracy w Zielonej Górze stanowi 

załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Punkt 9.  

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zostaliśmy 

poinformowani, że szefowie nie mogą, ze względu na inną dzisiaj naradę, być obecni na sesji Sejmiku  

ze względu na to, że była planowana wcześniej 22, ale ta informacja jest na stronie dostępna. Mam 

nadzieję, że ci z Państwa, którzy się tym interesują, zapoznali się z jej treścią. Jeśli są jakieś dodatkowe 

pytania, ale rozumiem, że nie ma, bo też nie ma tych, którzy mogliby odpowiedzieć, ale jeśli nie  

ma no to rozumiem, że Sejmik może przyjąć do wiadomości informacje samorządowych kolegiów 

odwoławczych. Stwierdzam, że Sejmik informacje do wiadomości przyjął. Dziękuję bardzo.  

 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  
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Punkt 10. 

Ocena sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy  

w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Łukasz Hudziak      

wicedyrektor jest obecny i Pan dyrektor Stępak jest obecny, ale przygotował Pan dyrektor Łukasz Hudziak 

tą informację. Pan Radny Zbigniew Kościk i Pan Radny Klaudiusz Balcerzak chcieli zadać pytanie, w ten 

sposób poproszę Pana dyrektora o udzielenie odpowiedzi na zadane pytanie. Bardzo proszę.  

 

Informacja nt. oceny sytuacji na lubuskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy  

w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Chciałbym się odnieść w paru zdaniach do tej 

broszury, którą wszyscy dzisiaj otrzymaliśmy „Rynek pracy województwa lubuskiego w 2016 roku”  

i ja myślę Panie dyrektorze, że słabo się Pan przysłuchuje tym tematom, które są poruszane od kilku 

miesięcy na sesjach Sejmiku lubuskiego. Przypomnę, że na ostatniej sesji wnioskowałem do Pana 

Przewodniczącego, żebyśmy się zajęli problemem właśnie przede wszystkim obywateli Ukrainy, którzy 

pracują na terenie województwa lubuskiego. Jak mamy informację taką nie potwierdzoną, że to jest około 

16 tys. legalnie zatrudnionych, to jest duży problem, nie ulega wątpliwości. Pani Marszałek poruszała 

kwestię, czy można byłoby znaleźć jakieś pieniądze, żeby tych ludzi nauczyć języka polskiego. Pan 

dyrektor Wojewódzkiego Ośrodka Ruchu Drogowego sugerował, że bardzo często ci ludzie pełnią 

funkcje, są z zawodu kierowcami i ich poziom wyszkolenia jest zdecydowanie gorszy niż naszych 

kierowców. Czy można by znaleźć pieniądze na to, żeby ich przeszkolić itd. itd. W każdym bądź razie 

konkluzja jest taka, że każdy z nas pochyla się nad tym tematem, ten temat i ten problem do nas dociera. 

A jak sądzicie Państwo w tej broszurze analizującej rynek pracy województwa lubuskiego ile razy pada 

kwestia obecności obcokrajowców w lubuskim rynku pracy? Spróbujcie zgadnąć – ani razu. Ja nie 

znalazłem ani jednego akapitu, który odnosiłby się do tego problemu. Nie ulega wątpliwości, że to jest 

chyba dzisiaj najistotniejsza kwestia jakości funkcjonowania rynku pracy więc ja apeluję, żebyśmy szukali 

tych problemów jeżeli już chcemy się zająć, jest tam jakiś zespół nawet specjalnie zatrudniony  

do szacunku takich kwestii itd., analizy. To moi Państwo jeżeli na Sejmiku, na którym przedstawiciele 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy są co miesiąc, te tematy są poruszane. Każdy z radnych, bez względu  

na przynależność do klubu definiuje, że to są problemy, którymi trzeba się zająć i że one się same nie 

rozwiążą, że być może jeszcze ta kwestia będzie narastała, bo zwróćmy uwagę także na znaczenie tej 

kwestii nawet w polityce zagranicznej Polski. Przecież my dzisiaj mamy argumenty, żeby z Komisją 
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Europejską tutaj dyskutować na temat przyjęcia lub nie imigrantów. I z drugiej strony nasza instytucja 

lekceważy ten problem, w ogóle nie dostrzega, to człowiekowi ręce opadają. Absolutnie tak nie powinno 

być. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Pan Klaudiusz Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, pozwoli Pan 

króciutko. Tutaj jest zdjęcie z miasta Łodzi. Ja byłem na Sejmiku. Absolutnie merytorycznie chcę wystąpić, 

a nie polityczne. I chcę Państwu powiedzieć, że  w 1966 roku jak  wyjeżdżałem, jak kończyłem szkołę, 

Łódź liczyła 1mln mieszkańców. Dzisiaj Łódź liczy 650, a największą firmą jest taka firma handlowo-

usługowa Mediolan, którą prowadzi Ptak. Chcę Państwu powiedzieć, że należy pogratulować 

wojewódzkiemu lubuskiemu, że nie ma takich trendów, żeby tak spadała ilość mieszkańców Ziemi 

Lubuskiej. I teraz króciutko do tego tematu. Odnośnie rynku pracy, trzy rzeczy: szkolnictwo zawodowe, 

uchodźcy,  rynek pracy. Nad  tymi tematami,  nie wolno to co mówił Pan Radny Kościk, nad tymi tematami 

merytorycznie trzeba się pochylić. Nie ma szans bez uchodźców. W Sławie, Drodzy Państwo, chcę Wam 

powiedzieć, że pracuje ponad 1000 osób i firmy, pozwolę Panie Marszałku tak przeskoczyć trochę,  

że firmy tylko czekają, żeby przyspieszyć przestrzenny plan zagospodarowania, bo  dziesiątki milionów 

euro chcą inwestować. A z drugiej strony chcą mieć wpływ na kształcenie zawodowe i to powinno być 

priorytetem, Panie Przewodniczący, naszego Sejmiku, ale też powinno być naszą dumą, że potrafiliśmy 

się uporać pomimo trudnych warunków z rozwojem. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Więcej 

pytań nie widzę, zatem Pana dyrektora Hudziaka bardzo proszę o odpowiedź. Może rozważenie tego  

co Pan na komisji rządowej przedstawia, tego raportu globalnego w imieniu Polski, o Ukraińcach  

w Polsce, bo jednak ten materiał Pan osobiście przedstawiał na komisji rządowej. Bardzo proszę. 

 

Wicedyrektor ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego WUP w Zielonej Górze Łukasz Hudziak: 

Szanowni Państwo, odnośnie Ukraińców i lubuskiego rynku pracy to problem jest bardzo złożony. 

Natomiast to, co Pan Radny Kościk zauważył, my opierając się na tworzeniu tej broszury, opieramy się 

na danych z powiatowych urzędów pracy. Powiatowe urzędy pracy rejestrują w swoich rejestrach póki  

co osoby bezrobotne, a nie zatrudnione przez przedsiębiorców i tu trzeba byłoby się zwrócić do Głównego 

Urzędu Statystycznego, bądź do instytucji zrzeszających pracodawców i tam się zapytać ilu mają 

zatrudnionych obcokrajowców, bo nie możemy mówić tylko o Ukraińcach tylko ogólnie o obcokrajowcach.  
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Natomiast my w swoim rejestrze o tyle staramy się do tych danych dotrzeć, o ile do powiatowych urzędów 

pracy  wpływają takie oświadczenia o zamiarze zatrudnienia obcokrajowca, co nie jest równoznaczne  

z jego zatrudnieniem i to wszystko co mam do powiedzenia. W chwili obecnej tych oświadczeń w lubuskim 

wpłynęło już 26 tys. To są dane na koniec kwietnia i to nie są tylko Ukraińcy, to są obywatele różnych 

krajów poza Unią Europejską. Myślę, że to tyle.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: My rzeczywiście 

rozważymy podjęcie. Ja się też zwrócę do Pana dyrektora Fedaka, by nam na ten temat informację 

przedstawić realną dotyczącą zatrudnienia obcokrajowców w województwie lubuskim i za to dziękuję. 

Natomiast czy na pytania Pana Radnego Balcerzaka chciałby Pan  jakoś odpowiedzieć? 

 

Wicedyrektor ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego WUP w Zielonej Górze Łukasz Hudziak: 

Myślę tutaj, że na Komisji Gospodarki już to było poruszane i mówiliśmy na temat tego kształcenia 

zawodowego. Jeżeli Komisja Gospodarki będzie miała wolę, to ja wyrażam chęć współpracy i na temat 

kierunków kształcenia i opiniowania ich przez Wojewódzką Radę Rynku Pracy jak najbardziej możemy 

porozmawiać, ale myślę, że to jest szersze, bo też Wojewódzki Urząd Pracy udziela opinii, natomiast jest 

to opinia niewiążąca. My też nie boimy się wystawić opinię negatywną odnośnie jakiegoś tam kierunku 

kształcenia zawodowego, natomiast organ założycielski decyduje, czy ten dany kierunek powstanie,  

czy nie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Organ prowadzący 

szkołę w konsultacji z …  

 

Wicedyrektor ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego WUP w Zielonej Górze Łukasz Hudziak: … 

z powiatową i Wojewódzką Radą Rynku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Dobrze. 

Dziękuję bardzo. Mamy świadomość tego. Czy mógłbym prosić o przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Przewodniczącego Wacława Jana Maciuszonka? 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

zapoznała się z informacją. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Państwu. 

Wobec braku dodatkowych pytań stwierdzam, że Sejmik informację do wiadomości przyjął z tym 

zobowiązaniem powrotu do tego tematu sygnalizowanego przez Państwa Radnych.  

 

Punkt 11.         

Realizacja Lubuskiego Planu Działania na Rzecz Zatrudnienia na rok 2016. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ten sam Pan dyrektor 

Hudziak jest obecny tutaj na sali Sejmiku i pełni funkcję właśnie doradztwa zawodowego 

odpowiedzialnego za sprawy rynku. Może najpierw poproszę o opinię Pana Przewodniczącego Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Wacława Jana Maciuszonka.    

 

Informacja nt. realizacji Lubuskiego Planu Działania na Rzecz Zatrudnienia na rok 2016 stanowi załącznik 

nr 17 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

zapoznała się i przyjęła informację.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

pytania do tej informacji na temat Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia? Nie ma. A zatem 

stwierdzam, że wobec braku dodatkowych pytań, Sejmik informację do wiadomości przyjął. Szanowni 

Państwo, teraz zgodnie z wcześniej zapowiedzianym porządkiem zarządzam przerwę. W trakcie przerwy 

odbędzie się w sali 108, Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska, w sali 140 Komisja Zdrowia, Rodziny 

i Spraw Społecznych, a po zakończeniu Komisji Rolnictwa w sali 108 będzie obradowała Komisja Budżetu 

i Finansów. Bardzo prosiłbym Państwa o możliwie najszybszy powrót na salę obrad. 20 min., mam  

tu podpowiedź, czyli 13:44. Bardzo proszę o to, by można było wznowić obrady.  

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiki Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady po przerwie.  
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Punkt. 12.   

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2016 roku”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jest już Pani dyrektor 

Izabela Kumor-Pilarczyk – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Wiem,  

że komisja obradowała na ten temat. Czy jest Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych obecna na sali posiedzeń? Nie ma. Czy ktoś w imieniu tej komisji mógłby przedstawić 

opinię? Szanowni Państwo, jeszcze przed punktem 17c zrobimy krótką przerwę tu na sali posiedzeń już, 

żeby wyjaśnić wątpliwości, dokładnie 3 minuty by mieć jasność. Jest Pani Przewodnicząca Bożena 

Krystyna Osińska. Bardzo proszę o przedstawienie opinii Komisji na temat Programu współpracy 

Województwa Lubuskiego. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2016 roku” stanowi załącznik nr 19 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożenę Krystynę Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do tego 

sprawozdania są jakieś inne pytania, uwagi? Jeśli nie ma, to rozumiem, że Sejmik przyjął sprawozdanie 

do wiadomości. 

 

Punkt 13. 

Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego za 2016 

rok. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest Pani 

Adriana Sarnecka – Kierownik Wydziału Współpracy Zagranicznej i Europejskiej Współpracy 

Terytorialnej. O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Pana Edwarda Fedko. Tak mnie informowano, że to Pan Edward Fedko.  
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Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego za 2016 rok 

stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan 

Fedko: Komisja pozytywnie zaopiniowała przedstawioną opinię, ze wskazaniem aby ją uzupełnić  

o informację o współpracy z regionem iwano-frankowskim na Ukrainie.     

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Mam 

nadzieję, że ta informacja dotarła i to zostanie dokonane. Czy do sprawozdania z priorytetów są inne 

pytania? Jeśli nie ma, to stwierdzam, że Sejmik sprawozdanie przyjął do wiadomości. 

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu 

„Dolina Szprotawki” – druk nr 481/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy  

są jakieś wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie widzę. Czy są jakieś pytania Państwa Radnych? Nie 

widzę. A zatem wobec ich braku, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru 

chronionego krajobrazu „Dolina Szprotawki” – druk nr 481/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 
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Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto wstrzymał się, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 21 radnych. 

21 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/469/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r.  zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru chronionego krajobrazu „Dolina Szprotawki” stanowi załącznik 

nr 25 do protokołu. 

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Słubicka Dolina Odry” – 

druk nr 482/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania? Jeśli nie ma , to projekt uchwały  

w sprawie obszaru chronionego krajobrazu o nazwie „Słubicka Dolina Odry” – druk nr 482/17, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 23 radnych.  

23 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  
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Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/470/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie obszaru 

chronionego krajobrazu o nazwie „Słubicka Dolina Odry” stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Punkt 15a. 

Podjęcie uchwały w sprawie Parku Krajobrazowego „Łuk Mużakowa” – druk nr  503/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest Pan 

Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, Rybactwa i Rozwoju Wsi. 

Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa  

i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu uchwały 

jakieś pytania lub uwagi Państwo Radni macie? Nie widzę. A zatem projekt uchwały w sprawie Parku 

Krajobrazowego „Łuk Mużakowa” – druk nr 503/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 24 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/471/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie Parku 

Krajobrazowego „Łuk Mużakowa” stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Punkt 16.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Funduszowi Ochrony Środowiska  

i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 502/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Artur Malec – Dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są w tej sprawie jakieś wystąpienia klubowe? 

Jest, bardzo proszę. W imieniu Klubu PiS chciałby zabrać głos Przewodniczący Ardelli, tak? Bardzo 

proszę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych PiS Tadeusz Ardelli: Proszę Państwa, nie wiem jaki był cel autora. 

Chciałem się dowiedzieć, ponieważ w paragrafie 22 jest napisane tak, że uchwały Rady podejmowane 

są na posiedzeniach w głosowaniu jawnym bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej 

3 członków Rady z zastrzeżeniem ust. 2. I ust. 2 mówi tak – uchwały Rady podejmowane  

są jednogłośnie przy obecności ustawowego składu Rady Nadzorczej w następujących sprawach: 

wniosków do Zarządu Województwa o powołanie lub odwołanie członków Zarządu, ustalanie zasad 

wynagradzania członków Zarządu i pracowników biura, i zarządzenie tajnego głosowania nad 

poszczególnymi punktami porządku obrad. Intencja ustawodawcy była co do liczebności składu, 

natomiast tu pojawia nam się taki zapis w statucie, że uchwały Rady w sprawach wniosków członków 

Zarządu, powołanie lub odwołanie członków Zarządu, czy ustalanie zasad wynagrodzenia członków 

Zarządu i pracowników biura, i zarządzanie tajnego głosowania zapadają jednogłośnie, przy obecności 

obecnego ustawowego składu Rady. Czyli, proszę Państwa, ja się domyślam co autor miał na myśli  

i  po co to zrobił, tylko czy przez taki zapis nie możemy sparaliżować działalności pracy Zarządu tego 

Funduszu Ochrony Środowiska. Ponieważ wystarczy, że jeden z członków Rady nie będzie się 

wstawiał, czy nie będzie mógł, nic nie możemy zrobić co do zasad wynagradzania, co do wniosku  

o odwołanie i powołanie. I to jest ustawowy skład Rady i jednocześnie jednogłośnie. W starym statucie 

tego nie było, to się pojawia teraz więc. Ja bym chciał spytać Pana dyrektora, skąd to nagłe takie 

wprowadzenie tych zapisów i jaki był cel tego, i czy może rozwiać moje wątpliwości, co do tego,  

że to nie może sparaliżować pracy Rady, czy Zarządu w tych punktach, o których tu mówiłem?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I od razu pytania 

Radnych. Pan Radny Kościk chciałby zadać pytanie. Bardzo proszę.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja zwrócę uwagę, mimo wszystko,  

na kuriozalność tej sytuacji. Moi Państwo, to jest moralność Kalego, naprawdę. To musi do Państwa 

dotrzeć, do inicjatorów takich zmian, bo przypomnijcie Państwo sobie jak protestowaliście jak PiS chciał 

wybierać członków Trybunału Konstytucyjnego większością kwalifikowaną, a teraz idziecie w kierunku 

jednomyślności. Wtedy krzyczeliście, że to jest naruszenie konstytucji. Ja przypomnę Państwu,  

że większość kwalifikowaną mamy, no nie w Sejmie koleżanko, nie w Sejmie, bo to była ustawa  

o wyborze. Mamy w konstytucji większość kwalifikowaną najwyższą 3/5 przy zmianie konstytucji. 

Państwo idziecie w kierunku jednomyślności. Ja chcę powiedzieć, myślę że nie tylko wyrażę swoje 

zdanie, jeśli statut w takiej formule przejdzie to na pewno go zaskarżymy do Wojewody, to nie ulega 

wątpliwości, bo to z demokracją już nie ma nic wspólnego. Jednomyślność jak za Mao Zedonga  

po prostu i to w ustach tych, którzy jeszcze nie tak dawno na sztandary wynieśli hasła łamania 

konstytucji, większości zwykłej prawda itd.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych PiS Tadeusz Ardelli: I chodzą na demonstrację KOD-u. Nasz 

wniosek formalny jest taki, że wnosimy o skreślenie ust. 2, a ust. 3 ma ust.2. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Na pewno tak, że osobnym pismem 

poinformujemy KOD zielonogórski, który tak chętnie Państwa zaprasza na imprezy, o tym jak PiS łamie 

konstytucję. Może zorganizują demonstrację tutaj w Urzędzie Marszałkowskim. Dziękuję.                                    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

są jakieś inne pytania? Pana dyrektora Malca poprosimy o wyjaśnienie, o rozwianie wątpliwości.  

 

Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni. Pytanie, 

które padło tutaj na tej sali, na poprzedniej sesji Sejmiku, gdzie uchwalaliśmy statut Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska ten zapis już był głosowany i w obecnej zmianie dostosowując statut 

do zmiany ustawy, zmieniamy liczebność składu Rady Nadzorczej i liczebność Zarządu z 7 do 5 i z 3 

do 1 lub 2 członków Zarządu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale proszę powiedzieć dlaczego to zmieniliście, 

bo to… 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: To była ustawa…  
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Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale ustawa nic nie mówi o tym, że ma być 

ustawowy skład Rady i musi być jednogłośne głosowanie. Skąd to się bierze? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rozumiem,  

że na poprzedniej sesji Sejmiku przegłosowaliśmy te wątpliwości, ten zapis, o którym dzisiaj…, 

natomiast dzisiaj dostosowujemy tylko do liczby, która wynika z ustawy. Rozumiem. Czyli tak  

to wygląda. Natomiast ja tylko odpowiem, tworzyłem dosyć słynną do dzisiaj funkcjonującą polsko-

niemiecką oczyszczalnię ścieków, w której wszystkie, choć ona jest międzynarodowa, wszystkie 

decyzje finansowe i kadrowe są podejmowane w trybie jednogłośnym. I to funkcjonuje doskonale  

do dzisiaj i to daje gwarancję dochodzenia do porozumienia co do obsady , i kluczowych decyzji 

finansowych. Myślę, że taka była intencja. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Pan Przewodniczący sam odpowiada  

o intencjach, jak Pan dyrektor jeszcze nic nie odpowiedział.  Niech Pan nie mówi jaka była intencja,  

bo jeszcze… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja mam też prawo 

zabierania głosu w debacie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Prawo Pan ma, ale dlaczego Pan już wyręcza 

Pana dyrektora, jak Pan jeszcze nie wie jaką on ma intencję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Natomiast, nie wiem 

czy Pan się odnosi do tej poprzedniej sesji, bo to zmienialiśmy na poprzedniej sesji Sejmiku, 

doprowadziliśmy do tej zmiany. Dzisiaj dostosowujemy tylko liczbę członków Rady Nadzorczej.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ale uchylamy jednocześnie tamtą uchwałę, tak 

uchylamy, ją więc wprowadzamy nową i teraz nawet ja mogłem nie zauważyć tego, ale dzisiaj to widzę 

i zwracam uwagę na tą nieprawidłowość, którą możemy jeszcze naprawić, której nie zauważyliśmy 

wcześniej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pan dyrektor chce 

się jakoś do tego odnieść?  
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Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: W zasadzie odniosłem się. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław  Fiedorowicz: No dobrze.. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Jaka była intencja tej zmiany, bo w poprzednim… 

Panie dyrektorze, w kwietniu ustalaliśmy nowy statut… 

 

Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: Żeby w kluczowych decyzjach Rada Nadzorcza 

była jednomyślna. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Co to są kluczowe decyzje? Żeby jednomyślna, 

ale dlaczego ustawowy skład Rady musi być,. Jeżeli ktoś zachoruje i nie będzie mógł przybyć to Rada 

nie może podejmować żadnych decyzji.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: A jak się Rada często 

zbiera Panie dyrektorze mniej więcej? 

 

Dyrektor Departamentu Środowiska Artur Malec: Raz w miesiącu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Raz w miesiącu,  

to znajdzie się taki termin dogodny dla wszystkich. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: A ktoś zachoruje na pół roku? Ale po co jeżeli 

mamy inne możliwości, mamy możliwość kwalifikowaną większość, bezwzględną większość  

i tu możemy nie utrudniać tym pracy. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Pan Radny 

Franciszek Wołowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Sam tego chciałeś, Grzegorzu Dyndało, 

rządzący wskazali po prostu kierunek no i się z niego korzysta. Ale chciałem o czym innym. Nadal  

w ustawie i zapisach dotyczących funduszu, fundusz jest samorządową jednostką. No jakaż  

to samorządowa jednostka, kiedy na 5 osób w radzie, 4 są z rządu i od wojewody, a 1 tylko  

z samorządu. To jaka to samorządowa? Więc można zadać też w drugą stronę pytanie. Ten zapis 



49 
 

owszem jest kontrowersyjny, ja też tego nie ukrywam, ale z drugiej strony on jednak, jeżeli nie można 

się dogadać, że tak powiem w innym trybie, to wymuśmy to dogadanie się w trybie prawnym. 

Oczywiście nie wiadomo jeszcze jak wojewoda się tutaj zachowa, czy znajdzie jakąś podstawę  

do uchylenia, bo na pewno będzie próbował. Ale jeżeli nie ma innego sposobu, to jest troszkę tak jakby 

była koalicja rządząca, ale koalicja. Nawet miałaby małego koalicjanta jak myśmy mieli nieszczęście 

mieć za czasów SLD, PSL i po prostu więcej trzeba było załatwić rzeczy na korzyść PSL -u, ponieważ 

oni byli tym języczkiem uwagi i nic nie można było zrobić, bo kilkanaście osób blokowało wszystko.  

I tu mamy analogiczną sytuację. Gdyby PiS miał koalicjanta jakiegokolwiek w Sejmie , nie robiłby tego, 

co po narobił nam. A w związku z tym, ten zapis w jakiś sposób próbuje wymusić przynajmniej rozmowę 

i próbę dogadania się. Wymusić, jeżeli inaczej nie można. Ja to tak odbieram i powiem szczerze,  

że w całym tym takim kontrowersyjnym działaniu mnie się to podoba – albo siadacie dogadujecie się  

i dojdziecie do wspólnego stanowiska, albo będzie klincz, który wcześniej czy później, albo  

wy rozwiążecie, albo ktoś za was rozwiąże. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo, bardzo proszę Przewodniczącego Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska  Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja o przedstawienie opinii. 

                                                                

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Zanim 

przedstawię opinię, chciałbym dwa zdania się odnieść też do tego projektu uchwały, bo akurat z ramienia 

Sejmiku zasiadałem w Radzie Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu. I też na dzień dzisiejszy, jeżeli jest 

7 członków Rady Nadzorczej aby podejmować uchwały musi być minimum 5, czyli taki jest zapis,  

że minimum 5. A jeszcze chciałbym dodać jedną informację. Strategiczne decyzje są podejmowane 

jednogłośnie w tej chwili, mimo to, że szef jest powiedzmy z Ministerstwa Środowiska, to nie przeszkadza. 

Umiemy się dogadać, szukamy kompromisu i to do tej pory wychodziło. Mam nadzieję, że w przyszłej 

kadencji po zmianie też to będzie miało miejsce. Wracając do projektu uchwały Komisja pozytywnie 

zaopiniowała projekt większością głosów. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, ja myślę, że wyczerpaliśmy tą dyskusję. Ja rozumiem, że będą jakieś zastrzeżenia.  

Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie nadania statutu Wojewódzkiemu Funduszowi Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze – druk nr 502/17, poddaję pod głosowanie. Kto  
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z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć 

przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

17 głosów za, 8 głosów przeciw, 4 wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/472/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

statutu Wojewódzkiemu Funduszowi Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze stanowi 

załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Punkt 17.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 483/17.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecny Pan 

Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy są w tej 

sprawie wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw 

Społecznych Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia jest pozytywna.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo mają 

jakieś pytania do projektu uchwały? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody  

na zawarcie umów o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk  

nr 483/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.   

Zatem stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/473/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie umów o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 

budżetowy stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Zarządzam tylko 

techniczną 3-minutową przerwę tutaj na sali, by Komisja Budżetu i Finansów mogła uzyskać odpowiedź 

na pytanie…    

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

a zatem widzę, że komisja zakończyła obrady. Jeszcze raz Państwa proszę o zwięzłość terminową.      

 

Punkt 17a.  

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy 

finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski na dofinansowanie V Festiwalu Muzyki Współczesnej im. 

Wojciecha Kilara – druk nr 505/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest Pani 

Izabela Kumor-Pilarczyk – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej kwestii 

są jakieś wystąpienia klubowe? Nie ma. Proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu 

i Turystyki Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa ma jakieś uwagi? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie udzielenia z budżetu 

Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy finansowej Miastu Gorzów Wielkopolski  

na dofinansowanie V Festiwalu Muzyki Współczesnej im. Wojciecha Kilara – druk nr 505/17, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę  nacisnąć przycisk zielony  „T”.   

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”.  Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski „?”.  

Szanowni Państwo, w głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/474/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy finansowej Miastu Gorzów 

Wielkopolski na dofinansowanie V Festiwalu Muzyki Współczesnej im. Wojciecha Kilara stanowi załącznik 

nr 42 do protokołu. 

 

Punkt 17b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie 

festiwalu filmowego pn. „46. Lubuskie Lato Filmowe – Łagów 2017” – druk nr 504/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna  Pani 

Joanna Malon – Dyrektor Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki. Czy są wystąpienia klubowe 
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w tej sprawie? Nie ma. Proszę o opinię Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Przewodniczącą 

Komisji Panią Marię Jaworską.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O opinię Komisji Budżetu 

i Finansów proszę Przewodniczącego komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącego komisji Pana 

Edwarda Fedko. 

 

Wiceprzewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan 

Fedko: Opinia komisji pozytywna.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy  

są jakieś uwagi Państwa Radnych? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „46. Lubuskie Lato Filmowe – 

Łagów 2017” – druk nr 504/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”.  

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał. 
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Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/475/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Gminie Łagów na dofinansowanie festiwalu filmowego pn. „46. Lubuskie 

Lato Filmowe – Łagów 2017” stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Punkt 17c.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego 

w roku 2017 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane 

przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa 

lubuskiego – druk nr 506/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali obecna jest Pani 

Izabela Kumor-Pilarczyk – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy  

są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu 

i Turystyki proszę Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: O przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna  

i chciałbym tutaj podziękować za wyjaśnienia, bo mieliśmy kilka wątpliwości, i znaleźliśmy paragraf taki, 

który daje możliwość w stu procentach sfinansowania. Dziękuję bardzo.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni mają 

jakieś pytania?  Pan Franciszek Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Po pierwsze, nie bardzo rozumiem skąd się 

wzięła ta uchwała, 10 kwietnia podjęliśmy uchwałę. Czy tu są inne zabytki, są te same, więc nie bardzo 

rozumiem treść nowej uchwały w sytuacji, gdy ta uchwała była przyjęta 10 kwietnia, więc nawet jeżeli  

te 3, czy 4 zmiany…, z czego one wynikały? Kto wypadł, kto wpadł, to jest pierwsza sprawa? Druga, 

niezmiennie ta sama – na 32 dofinansowania, 27 dotyczy kościoła rzymsko-katolickiego, 5 że tak powiem 

kolokwialnie „cywilnych”. Na „cywilne” 112 tys., na „kościelne” 824 tys., 22 tyś. średnio na „cywilne”,   

30,5 tys. na „kościelne”. To jest pierwsza sprawa. Wierzę, że kiedyś ja się przebiję z tym głosem,  

bo to jest naprawdę skandal, co robimy. Tak jakby nie było w ogóle innych zabytków tylko kościoły.  

To utwórzmy oficjalnie fundusz kościelny z budżetu województwa jak nam prawo pozwoli, bo nie pozwala 

i finansujmy.  Co nie mamy innych zabytków? Kolejna sprawa, tą uchwałą, jeżeli ona przejdzie, robimy 

precedens, wyłom. To, co Pan radny chwali ja mam wątpliwości. Jedno dofinansowanie jest 

stuprocentowe i  jedno jeszcze blisko stuprocentowe, 89% z kawałkiem, niebezpieczne precedensy. Nie 

wiem tutaj kolega mówi, że jakieś tam uzasadnienie się znalazło prawne. A mamy choćby, ja nie wiem 

czy ten wniosek dotarł, tej spalonej kamienicy, gdzie winnica była. Gdzie są ludzie, żywi ludzie, nie 

instytucja, bardzo bogata instytucja, zasobna instytucja, która miliardy co roku z budżetu państwa bierze. 

A tam są mieszkańcy pozostawieni jak rozumiem sami sobie, bo mieli to nieszczęście, że im się kamienica 

spaliła. Też zabytek i tam się nie znalazło więc dziwne to. Ale przede wszystkim mam wątpliwości,  

że tą samą uchwałę głosujemy w całości. Jak już to nie wiem, jakiś aneks, bo kogoś wyprowadzono, 

kogoś wprowadzono. Jakie uzasadnienie? Dziękuję.           

                  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pani dyrektor 

chciałaby krótko wyjaśnić? Jeszcze Pan Przewodniczący Wontor. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Paweł Wontor: Co do drugiej 

części wypowiedzi kolegi Radnego Wołowicza – Franku my na tę rodzinę z Zielonej Góry, której się dom 

spalił zwróciliśmy uwagę. Oni niestety mieli to nieszczęście, że spóźnili się pod względem formalnym ze 

złożeniem wniosku, po 31 stycznia to zrobili. Natomiast ja znalazłem i komisja znalazła paragraf 4 ust. 3, 

na który być może będzie można się powołać i poza konkursem dać im dodatkowo to dofinansowanie. 

Pani Marszałek na komisji obiecała, że jeżeli to tylko będzie możliwe od strony formalno-prawnej,  

bo musieliby prawdopodobnie dostarczyć jeszcze jeden dokument, to Zarząd z taką inicjatywą, bo to jest 

w gestii Zarządu, jeżeli chodzi o inicjatywę, z taką inicjatywą wystąpi. Więc o tym też rozmawialiśmy  
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na komisji. Jeżeli tylko od strony formalno-prawnej da się to zrobić, Pani Marszalek obiecała, że z taką 

inicjatywą na najbliższej sesji, czyli czerwcowej wystąpi, do komisji oczywiście najpierw, potem  

do Sejmiku. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę tylko o ten zakres zmian.  

 

p.o. Zastępcy Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej Izabela Kumor-Pilarczyk: Zakres 

zmian dotyczy 6 dotacji i to z tej listy, która była uprzednio głosowana, na własne życzenie, może nie 

wypadła, tylko zostanie wykreślona parafia św. Mikołaja w Mycielinie. To jest na kwotę 14 tys. dokładnie  

wnioskowała ta parafia i nie chce tej dotacji ze względu na to, że otrzymała dotację od konserwatora 

zabytków. Reszta zmian dotyczy… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rzeczowego charakteru. 

 

p.o. Zastępcy Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej Izabela Kumor-Pilarczyk: 

Rzeczowego charakteru, Panie Przewodniczący, tak. W tym 2 wnioski dotyczą zwiększenia dotacji do stu 

procent, czyli chodzi o to, aby przyznana dotacja stanowiła sto procent kosztów zadania, jeżeli chodzi  

o parafię św. Jadwigi w Zielonej Górze. I druga taka parafia p.w. św. Marii Magdaleny w Brzeźnicy z 50% 

do 89,65. Jeszcze jeżeli mogę to chciałabym szybciutko wyjaśnić, jeżeli chodzi o temat osób, tj. wspólnota 

mieszkaniowa, której spalił się dom. Chciałabym jedną rzecz sprostować. Państwo rok temu, bo teraz 

ustaliłam, byli informowani o możliwości uzyskania tej dotacji i po prostu spóźnili się na własne życzenie. 

Oczywiście nasz departament pochyli się nad tym, żeby po prostu zgodnie uchwałą Sejmiku postąpić.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie podejmujmy tej 

długiej debaty, bo jesteśmy wszyscy zatroskani. Tam było postępowanie prokuratorskie, które przedłużało 

możliwość wyjaśnienia przyczyn spalenia i ta sprawa jest zawieszona przez to, ale tak jak słyszeliśmy 

jest tutaj deklaracja Zarządu w tej sprawie. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ale jeszcze przepraszam, w formalnej 

sprawie. Mamy w obrocie uchwałę, którą w tej samej sprawie podjęliśmy, mamy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, to jest uchwała 

zmieniająca i to jest charakter zmian. Dziękuję bardzo. Po tej dyskusji, chciałbym projekt uchwały 
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zmieniający uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych  

do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 506/17, poddać pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał,  proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

27 głosów za, 1 przeciwny, 1 wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik przyjął uchwałę zmieniającą.  

 

Uchwała Nr XXXI/476/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych  

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2017 rok – druk nr 484/17, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali Sejmiku obecna 

jest Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. O przedstawienie opinii Komisji 

Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk:  Opinia komisji jest pozytywna, dotyczy 

wersji 2. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie widzę. Zatem projekt uchwały w sprawie dokonania 

zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok – druk nr 484/17, wersja 2, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 



58 
 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/477/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 54  

do protokołu. 

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk nr 485/17, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Józefa Chalecka – 

Skarbnik Województwa Lubuskiego jest nadal obecna. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu  

i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna, wersja 2.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

są wystąpienia klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk 

nr 485/17, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 
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Uchwała Nr XXXI/478/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 stanowi 

załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Punkt 20.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Joannie Honoracie Brodzik tytułu „Honorowego Obywatela 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 486/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są w tej sprawie 

pytania, wystąpienia klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Zatem wobec braku, projekt 

uchwały w sprawie nadania Joannie Honoracie Brodzik tytułu „Honorowego Obywatela Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 486/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.         

 

Uchwała Nr XXXI/479/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Joannie Honoracie Brodzik tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego”  stanowi załącznik 

nr 59 do protokołu. 

 

Punkt 21.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Waldemarowi Izdebskiemu tytułu „Honorowego 

Obywatela Województwa Lubuskiego” – druk nr 487/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Wobec ich braku, projekt uchwały  

w sprawie nadania Zbigniewowi Waldemarowi Izdebskiemu tytułu „Honorowego Obywatela Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 487/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 
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uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/480/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Zbigniewowi Waldemarowi Izdebskiemu tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Kuczyńskiemu tytułu „Honorowego Obywatela 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 488/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi 

Kuczyńskiemu tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego” – druk nr 488/17, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. 

Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/481/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Tadeuszowi Kuczyńskiemu tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 63 do protokołu. 
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Punkt 23.    

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Ryszardowi Amielko „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 489/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie nadania 

Ryszardowi Amielko „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 489/17, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/482/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Ryszardowi Amielko „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 

65 do protokołu. 

 

Punkt 24.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Janowi Tomaszowi Babiarzowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 490/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie nadania Janowi 

Tomaszowi Babiarzowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 490/17, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące.   
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Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/483/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Janowi Tomaszowi Babiarzowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Punkt 25.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Mikołajowi Boczarowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 491/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie nadania 

Mikołajowi Boczarowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 491/17, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 radnych.  

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/484/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Mikołajowi Boczarowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 69 do protokołu. 

 

Punkt 26.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Chomskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 492/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania do kandydatury? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Stanisławowi 
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Chomskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 492/17, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

27 radnych jest za uchwałą, nikt nie był przeciwny, 2 się wstrzymało. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/485/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Stanisławowi Chomskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Punkt 27.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Bertilowi Jan-Andersowi Hanssonowi „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 493/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie 

nadania Bertilowi Jan-Andersowi Hanssonowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 493/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, proszę mi przybliżyć 

personalnie, kto to jest obywatel Hansson? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę zakończyć 

głosowanie. W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Sejmik uchwałę podjął.  

Bertil Jan-Anders Hansson, obywatel Szwecji, menedżer fabryki IKEA, czyli jeden z największych  

pracodawców województwa lubuskiego.  
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: I zaangażowany w wiele 

działań społecznych na terenie województwa lubuskiego. To jest w uchwale i we wniosku. 

 

Uchwała Nr XXXI/486/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Bertilowi Jan-Andersowi Hanssonowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Punkt 28.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wiesławowi Motylińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 494/17.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Wobec braku, projekt uchwały  

w sprawie nadania Wiesławowi Motylińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 494/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony  „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

27 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/487/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Wiesławowi Motylińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Punkt 29.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławowi Pieńkowskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 495/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. A zatem projekt uchwały w sprawie nadania 

Stanisławowi Pieńkowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 

495/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 30 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 5 głosów wstrzymujących. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/488/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Stanisławowi Pieńkowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Punkt  30.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jerzemu Pilnemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 496/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu ktoś z Państwa Radnych ma pytania? Jeśli nie, to projekt uchwały 

w sprawie nadania Jerzemu Pilnemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 496/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę przyjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/489/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Jerzemu Pilnemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 79 

do protokołu. 
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Punkt 31.   

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andre Louisowi Quincy’emu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 497/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie 

nadania Andre Louisowi Quincy’emu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 497/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

nacisnąć  przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, 

proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

25 głosów za, nikt nie był przeciwny, 3 głosy wstrzymujące.   

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/490/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Andre Louisowi Quincy’emu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Punkt 32.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Henriemu Ratajczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 498/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania? Nie ma pytań Państwa Radnych. Projekt uchwały w sprawie nadania Henriemu 

Ratajczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 498/17, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony 

„T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk 

niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

24 głosy za, nikt nie był przeciwny, 4 głosy wstrzymujące. 
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Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/491/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Henriemu Ratajczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 83 do protokołu. 

 

Punkt 33. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Pawłowi Wielgoszowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 499/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania 

Zbigniewowi Pawłowi Wielgoszowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego ”– druk 

nr 499/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, 2 głosy wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/492/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Zbigniewowi Pawłowi Wielgoszowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Punkt 34.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania ks. Janowi Trutemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 500/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Wobec braku, projekt uchwały w sprawie nadania 
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ks. Janowi Trutemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 500/17, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk 

zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć 

przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 27 radnych. 

26 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/493/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

ks. Janowi Trutemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 

87 do protokołu. 

 

Punkt 35.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Lubuskiemu Teatrowi im. Leona Kruczkowskiego w Zielonej 

Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 501/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Lubuskiemu 

Teatrowi im. Leona Kruczkowskiego w Zielonej Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 501/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony „N”. 

Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/494/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Lubuskiemu Teatrowi im. Leona Kruczkowskiego w Zielonej Górze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 
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Punkt 35a.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jerzemu Kazimierzowi Smorawińskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 507/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa Radnych?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący  Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: To dotyczy 

byłego rektora AWF-u, tak? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak. 

  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: To chciałem 

oświadczyć, że ja będę głosował przeciw. Pan profesor był negatywnym, bardzo negatywnym bohaterem 

rokowań półtora roku temu między PWSZ wtedy w Gorzowie, a AWF-em. Bardzo negatywną rolę. 

Stwierdził wręcz, że on nigdy nie dopuści do połączenia tych uczelni. Miał prawo tak sobie działać,  

bo to jest jego prawo i w tej sytuacji ja tylko oświadczam, że ja będę głosował zdecydowanie przeciwko. 

W moim rozumieniu w żadnym wypadku nie zasługuje na takie wyróżnienie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Jędrzejczak, 

potem Pan Radny Fedko i Pan Radny Balcerzak.   

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Macie Państwo przykład 

gorzowskiej zgody co do Akademii Gorzowskiej. Chcę Państwa poinformować, że to pod kierownictwem 

Pana Rektora Smorawińskiego Senat Akademii Wychowania Fizycznego w Poznaniu przyjął uchwałę  

o połączeniu z Państwową Wyższą Szkołą Zawodową. Dzisiaj Akademia im. Jakuba z Paradyża powstała 

tylko i wyłącznie w wyniku decyzji parlamentu, a nie w wyniku spełnienia oczekiwań i przepisów prawa, 

które w Polsce obowiązują. I będę głosował za przyznaniem prof. Smorawińskiemu tego odznaczenia,  

na które w pełni zasługuje, łącznie z tym, że udało się doprowadzić do tego, że Akademia Wychowania 

Fizycznego w Gorzowie, Wydział Zamiejscowy ma prawo do doktoryzowania na jednym kierunku i 3 

kierunki magisterskie, których jeszcze Akademia Jakuba z Paradyża nie posiada. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Ja bardzo dokładnie pamiętam tą debatę, 

ponieważ byłem zdumiony właśnie wystąpieniem, ale nie Pana profesora Smorawińskiego, ale Pani 

profesor rektor ówczesnej Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej. W przeciwieństwie do Pani rektor 

wystąpienie Pana profesora było merytoryczne, z kompletem uzasadnień i tak szczerze mówiąc byłem 

przekonany, że te dwie uczelnie są dogadane, co do współpracy i powołania akademii. Jak się okazało 

niestety nie. Dlatego też uważam, z perspektywy czasu i osiągnięć Wydziału Zamiejscowego Akademii 

Wychowania Fizycznego pod kierownictwem profesora Smorawińskiego, że jak najbardziej mu się  

to odznaczenie należy. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Klaudiusz 

Balcerzak, następnie Pan Radny Zbigniew Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Chcę Panu Marcinkiewiczowi powiedzieć,  

że on wtedy, kiedy on prowadził tą sesję, już nie będę mówił na jakich zasadach przejął przewodnictwo, 

a Pani rektor powiedziała... Zadałem jedno pytanie: co z naborem studentów na rok akademicki? Wtedy 

nie potrafiła odpowiedzieć, natomiast Pan profesor Smorawiński w pełni odpowiedział. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Koryguję, przepraszam, 

tą sesję ja prowadziłem. To była moja inicjatywa, by na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego odbyła 

się debata. To była pierwsza sesja Sejmiku, na której odbyła się debata na temat połączenia  i powstania 

Akademii w Gorzowie. Mam słabą pamięć, ale to pamiętam. Pan Radny Zbigniew Kościk.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja też pamiętam tę sesję i popieram tutaj uwagi 

Radnego Fedko. Proszę pamiętać, że to Pan profesor Smorawiński miał merytorycznie rację podczas tej 

sesji. I musicie Państwo też pamiętać, że gdyby nie korzystne dla Gorzowa i tej perspektywy połączenia 

zmiany ustawowe, to biorąc pod uwagę wcześniejsze rozwiązania legislacyjne, Akademia w Gorzowie  

do dzisiaj by nie powstała.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Jeszcze Pan Przewodniczący Marcinkiewicz. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę Państwa, 

ja mówię tylko swoje zdanie. Ja nie oceniam tutaj tych wystąpień, które na sesji były Pana profesora 

Smorawińskiego, czy Pani profesor Raczyńskiej. Mówię o innych zupełnie rozmowach, które się toczyły  

i każdy z Państwa będzie głosował tak jak sobie życzy. Ja powiedziałem wyraźnie, że zagłosuję 

przeciwko. Fajnie jest jeżeli tego rodzaju honorowe odznaczenia przyznajemy przy powszechnej zgodzie, 

ale ta zgoda tym bardziej w dzisiejszych czasach jest często wręcz niemożliwa, a więc to jest oczywiste. 

Ale nie odnoszę się tutaj do tych wystąpień, bo to jest dużo szersza rzecz. Dużo więcej spotkań, dużo 

więcej rozmów. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.          

Projekt uchwały w sprawie nadania Jerzemu Kazimierzowi Smorawińskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 507/17, poddaję pod głosowanie.  Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

25 głosów za, 1 przeciwny, 3 wstrzymujące. 

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXI/495/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie nadania 

Jerzemu Kazimierzowi Smorawińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Punkt 36.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sprzeciwu wobec przenoszenia 

wojewódzkich siedzib administracji publicznej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są w tej sprawie 

jakieś wystąpienia klubowe? Czy są pytania Państwa Radnych? Pan Józef Kruczkowski ma pytanie.  

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Panie Przewodniczący, Wysoki Sejmiku. 

Włączamy się w dyskusję trochę niebezpieczną dla lubuskiego, ponieważ jest to temat, który budzi 

wiele emocji, wiele kontrowersji. Myślę, żeby podjąć taką uchwałę to powinniśmy jako radni, albo sami 
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dokonać pewnej analizy głębokiej, faktycznej i liczbowej lub ewentualnie, żeby taka analiza została dla 

nas przygotowana. Dzisiaj opieramy się na dokumencie paradyskim, którego de facto nie ma. Mówi się 

potocznie, że tam była sprawa podzielenia obu miast na tej zasadzie, że administracja rządowa  

w Gorzowie, samorządowa w Zielonej Górze. Dzisiaj wiemy, że rozlokowanie instytucji jest bardzo 

różne i nie do końca tak zostało zrobione. Budzi to oczywiście emocje i w Zielonej Górze , i w Gorzowie. 

Skoro w tej uchwale piszemy, że Sejmik wnosi o równomierne rozłożenie odpowiedzialności  

i kompetencji pomiędzy obie stolice województwa, to musimy zobaczyć jak aktualnie ten stan wygląda. 

Dlatego najpierw powinniśmy zrobić analizę sytuacji, a później zajmować stanowisko. Ja sam 

chciałbym wiedzieć ile osób w ogóle pracuje w administracji w jednym i w drugim mieście zarówno  

w rządowej, jak i w samorządowej, bo wiemy, że jest administracja zespolona i niezespolona , i na 

pewno jest w tym temacie wiele niewiadomych i nie wiem czy ktoś taką analizę robił, bo to jest trochę 

pracy. Ja próbowałem do tego dojść, ale nie jest to takie proste. Chociażby kwestie związane  

z administracją niezespoloną, czy Izba Skarbowa, co ostatnio budzi dużo kontrowersji, czy UKS, czy 

Urząd Statystyczny, jak również w administracji zespolonej WIOŚ, Inspekcja Weterynaryjna, 

Wojewódzki Urząd Ochrony Zabytków, Inspektorat Jakościowy Artykułów Rolno-Spożywczych.  

To są instytucje, które są zlokalizowane w tej chwili w Zielonej Górze. Stąd bardzo chciałbym się 

zapoznać z faktami, jak to w tej chwili wygląda pod względem administracji. Jeżeli podejmiemy 

pochopną decyzję to jeszcze bardziej poróżnimy obydwa miasta i nie będzie to niczemu służyć.  

Bo wiemy, że województwo lubuskie nie jest tylko podzielone na północ i południe. Ono też jest 

podzielone w poszczególnych partiach, czy powiedzmy ugrupowaniach politycznych, bo tutaj na 

zasadzie bliższa koszula ciału, więc spowodujemy jeszcze większe podziały, a nie scalanie naszego 

województwa. Stąd podyskutujmy, a na końcu ewentualnie podejmiemy jakieś stanowisko. Takie jest 

moje zdanie i nie chcę tutaj stawać ani po jednej, ani po drugiej stronie. Nie jestem adwersarzem ani 

Gorzowa, ani Zielonej Góry, ale my dzisiaj widzimy, że jak ktokolwiek próbuje coś zrobić to się odzywają 

głosy i często z tej samej opcji również podzielone na północ-południe. Nie dzielmy tego województwa, 

podyskutujmy, zobaczmy jak to wygląda, bo jak spojrzymy chociażby na dane Urzędu Statystycznego , 

to tam są pewne ważne i ciekawe informacje, które pozwalają porównać obydwa miasta i pozwalają 

powiedzieć jak wyglądają pewne działania, pewne sytuacje. Jak wygląda administracja, jak wyglądają 

chociażby kwestie związane dotychczas z podmiotami gospodarczymi, z pracą, z PIT-ami. Dla 

przykładu PIT jest ciekawy, bo w budżecie miasta Zielona Góra PIT stanowi ponad 29%, a  miasta 

Gorzowa niecałe 22%. To są pewne fakty, które powodują, że dzisiaj jakby te miasta nie do końca 

równo się rozwijają. I gdybyśmy podjęli jakieś pochopne decyzje, to mogłoby się okazać, że one jeszcze 

bardziej mogą spowodować nie najlepszą pozycję i Gorzowa, i Zielonej Góry jeśli chodzi o średnią 

płacę, o warunki zatrudnienia, bo zasadniczo Gorzów okupuje ostanie miejsce, Zielona Góra, o ile 
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pamiętam, jest 16. Więc nie dzielmy na razie, dyskutujmy, rozwijajmy. Może taki punkt wywołajmy, 

Panie Przewodniczący, na którymś z Sejmiku, żebyśmy sobie powiedzieli, co aktualnie jest, ile osób 

pracuje, jak ta sytuacja wygląda, żeby zajmować stanowisko, żeby coś przenosić, nie przenosić,  

bo może niektóre rzeczy mają sens, może niektóre nie mają sensu. Ja tego dzisiaj nie wiem i na pewno 

nie będę mógł zająć jednoznacznego stanowiska, pozytywnego przynajmniej.                                                                     

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. W przyszłym 

roku będziemy mieli okrągłą rocznicę, więc będziemy mogli do tego powrócić. Rzeczywiście 

przeanalizujemy. To jest odniesienie do tych bieżących zmian, przenoszenia siedzib. Ja chcę tylko 

powiedzieć, jako osoba przygotowująca, czy uczestnicząca w przygotowaniu umowy paradyskiej,  

że nie było takiego podziału, że administracja zespolona tutaj, niezespolona tam. Analizowaliśmy stan 

kadrowy, sytuację tych siedzib, instytucji i wobec takiej oceny były podejmowane tamte decyzje .  

Są jeszcze zgłoszenia: Pan Radny Kościk, Pan Radny Ciemnoczołowski i Barbara Kucharska.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja osobiście uważam, że stanowisko jest 

potrzebne. Co prawda nie do końca się zgadzam z treścią tego przygotowanego przez Pana 

Przewodniczącego choćby z pewnego rodzaju filozofią, że ten proces przenoszenia wojewódzkich 

siedzib trwa. Jeżeli już to jest jakaś perspektywa, jakieś zagrożenie, a z tego dokumentu wynika,  

że to już nastąpiło. Proszę pokazać poza tym Centrum Zarządzania Kryzysowego 112 nic jeszcze nie 

zostało z Zielonej Góry do Gorzowa przeniesione, ale uważam moi Państwo, że takie stanowisko , być 

może trzeba podyskutować o treści, bo ono mówię idzie za daleko, bo jeszcze żadna instytucja nie 

została przeniesiona, powinno się pojawić i mówię to także jako radny z okręgu zielonogórskiego, 

Zielona Góra i powiat ziemski. To może z innych terenów nie brzmi tak wyraźnie, ale jeżeli chodzi  

o Zieloną Górę to permanentnie dochodzą do nas nie tylko głosy, ale przedstawiciele, związkowcy 

różnych instytucji, którzy obawiają się, że te instytucje, a także ich miejsca pracy będą przeniesione  

do Gorzowa. Ja przypomnę Państwu, że to nasze województwo powstało jako swoisty kompromis 

zakładający równy rozwój Zielonej Góry i Gorzowa Wielkopolskiego, i ludzie się boją zachwiania w tym 

momencie. I chciałbym jako mieszkaniec Zielonej Góry powiedzieć Państwu, że to wahadło w różny 

sposób może się też w przyszłości wychylać i takie stanowisko jest potrzebne. Przypomnę Państwu, 

że Platforma Obywatelska ma miły dla mieszkańców Zielonej Góry postulat, by w przyszłym Sejmie, 

jak będzie sprawowała władzę, zlikwidować urzędy wojewódzkie. I ciekawe czy Państwo wtedy  

z Gorzowa Wielkopolskiego nie będziecie uważali, że należy takie stanowisko i status quo 

zachowywać. Ja wiem, że to zaczyna przypominać pewną, nie chce powiedzieć schizofrenię, patrzenie 

sobie na ręce itd. ale jest to zagrożenie. Chcę Państwu powiedzieć, że dzisiaj Pan Komendant 
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Wojewódzki Policji pokazując dynamiczny film o policji lubuskiej, pokazał 3 ujęcia z Gorzowa 

Wielkopolskiego, żadne z Zielonej Góry. Czy to jest równy rozwój województwa, a może już jesteśmy 

skażeni. Jeżeli jesteśmy skażeni to myślę, że takie stanowisko jest w stanie po prostu wyciszyć pewne 

emocje i pokazać jaka jest wola Sejmiku, że mamy status quo, mamy ten kompromis zawarty  

w 1989 roku i tak jak Zielonej Górze nie należy przypisywać intencji zabierania w przyszłości instytucji 

gorzowskich, tak i to powinno działać vice versa. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Radny Sebastian 

Ciemnoczołowski, następnie Pani Radna Barbara Kucharska.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję. Kontynuując 

ten temat to ja powtórzę za Panem Radnym Kościkiem, że podobnie uważam, że ta uchwała jest nie 

wiem czy niezbędna, ale potrzebna i powinniśmy ją przyjąć. Czy w takim kształcie, możemy 

dyskutować, natomiast co do idei jak najbardziej tak. Dlaczego? Sprawa jest prosta, co zmiana władzy 

bez względu kto ją sprawuje, to próby przeciągania różnych instytucji w tym naszym województwie  

i będziemy się tak może bawić cały czas. Pytanie komu tak naprawdę to ma służyć? Bo na pewno nie 

stabilności rozwoju, stabilności ludzi, którzy pracują w tych instytucjach, mądremu podejmowaniu 

decyzji itd. Ja rozumiem, że w naszym województwie to nie tylko Zielona Góra i Gorzów i nie możemy 

sobie statystycznie policzyć ilu urzędników pracuje w tych miastach i na tej podstawie dobrać instytucje 

i je tak rozmieścić. Przypomnę południe województwa to jest 2/3 mieszkańców ludności, północ to jest 

1/3. Jeżeli by tak liczyć to trzeba się przyjrzeć, czy rzeczywiście jest właściwy rozkład instytucji, ale  

ja nie chcę iść tą drogą, bo będziemy się zaraz spierać o to gdzie dana instytucja ma być. Jest pewien 

zastany, stabilny układ tych instytucji. Naruszanie i propozycje, które w tej chwili są, te propozycje nie 

płyną z Sejmiku Województwa Lubuskiego, tylko one płyną  z polskiego Rządu. To polski Rząd i jego 

przedstawiciele w tej chwili w regionie próbują zmieniać układ tych instytucji. Pomijam partie polityczne, 

bo tak się często dzieje w przypadku różnych podziałów. Po co to wszystko? My jako Sejmik 

Województwa, rozumiem władza samorządowa, powinniśmy dbać o stabilny rozwój tego regionu. 

Dlatego takie stanowisko kierunkowe moim zdaniem jest jak najbardziej właściwe. Co do likwidacji 

urzędów wojewódzkich? Ja myślę, że Pan Radny Kościk, Zbyszek poszedłeś troszeczkę za daleko  

w interpretacji. Tu chodzi o to, żeby ustanowić jedną władzę w regionie, tak jak to jest w gminie. Jak  

w gminie byłby burmistrz i jeszcze jakiś najemca rządowy, to ja nie wiem czy to by było właściwe. 

Urzędnicy, którzy pracują w tej chwili w Urzędzie Wojewódzkim w Gorzowie na pewno będą dalej swoją 

rolę pełnić pod auspicjami Marszałka Zarządu Województwa, jeżeli w ogóle do tej zmiany dojdzie.  

Ja akurat kibicuję takim zmianom, im dalej władza centralna od samorządów, tym lepiej, mniej szkodzi, 
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co teraz mamy liczne przykłady i obserwujemy na co dzień. Więc ani nie jest to pochopna decyzja, ani 

nie my wbijamy Józek kij w mrowisko, bo to nie my zaczęliśmy przenosić Sejmik Województwa,  

te instytucje, czy nie planujemy je przenosić, bo na razie jest tylko o tym mowa, a stanowisko nasze 

traktuję jako ustabilizowanie właśnie tej sytuacji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo, choć 

ja przypominam, że władza państwowa to jest i władza samorządowa, i rządowa, żebyśmy nie 

rozróżniali, że władza samorządowa nie jest państwowa. To jest taka sama, konstytucja o tym mówi. 

Pani Radna Kucharska.                                                                   

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja mam nieco odmienne zdanie. Uważam, 

że nie powinniśmy jako Sejmik Lubuski podejmować żadnego stanowiska w tej sprawie. Jeżeli są jakieś 

ustalenia wcześniejsze, co do podziału władzy, że rządowa miała być w Gorzowie, samorządowa  

w Zielonej Górze. Tak słyszę, że takie było porozumienie paradyskie i tak miało zostać. Pamiętam 

wcześniejsze sesje, nie było żadnego stanowiska, a niektóre jednostki z Gorzowa były przenoszone  

do Zielonej Góry i wtedy właśnie był ten podział. Teraz uważam, że to jest takie domniemanie, żeby 

nie przenosić broń Boże z Zielonej Góry do Gorzowa. I proszę nam powiedzieć, my radni północy jak 

mamy się do tego  ustosunkować? Mamy być za, żeby nasi wyborcy powiedzieli - to jak wy chcecie, 

żeby w Zielonej nic nie było? Uważam, że to nie jest nasz problem i nasza sprawa. Jeżeli to jest 

jednostka urzędu marszałkowskiego, tak jak było w przypadku Wojewódzkiego Ośrodka Medycyny 

Pracy, który miał być zlikwidowany w Gorzowie i połączony z Zieloną Górą, i wtedy myśmy się 

sprzeciwili, nie tylko ja osobiście, ale większość radnych wypowiedziała się, że ma pozostać w dalszym 

ciągu w Gorzowie. To ja rozumiem, to była nasza sprawa, sejmikowa sprawa, a nie innej jednostki.  

Ja jestem takiego zdania, że nie powinniśmy w ogóle podejmować takiego stanowiska. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam, zaraz 

Pani Radna, tylko Pani Radnej Barbarze Kucharskiej powtórzę jeszcze raz. Jako uczestnik, można 

powiedzieć jeden z konstruktorów umowy paradyskiej. Nie było takiego porozumienia, że organizacje 

samorządowe tu, a rządowe tam. Nie było takiego, raz jeszcze o tym mówię, że nie było takiego 

rozdziału. Jak się zachować, otóż kiedy Rząd, którego koalicję tworzyłem chciał 12 województw 

sprzeciwiłem się zdecydowanie własnemu Rządowi, ponieważ trzeba mieć też czasami odwagę, nie 

patrzeć na koniunkturę. Dowodem tego jest to, że kiedy po raz kolejny kandydowałem w tym 

województwie lubuskim, w którym wystartowałem, nie zostałem posłem, wcale mieszkańcy tego nie 

uszanowali, ani też chcę powiedzieć o tym, nie potrafiłem w nowym województwie przez dwa lata 
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znaleźć jakiejkolwiek pracy, bo chodzi o to by czasami głosując patrzeć na własne sumienie, a nie  

na słupki sondażowe. Pan Radny Możejko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Panie Przewodniczący,  

ja w dziewięćdziesięciu paru procentach wspieram Panią Radną Kucharską, uważam, że ma rację.  

To stanowisko proponuję wycofać, żeby Sejmik tym się nie zajmował. Jeżeli mogę to własne zdanie. 

Po pierwsze, umowa paradyska, ona była typowo intencyjną. Ja wiem, że Pan był twórcą, ale część 

tych twórców już nie jest czynnych politycznie, delikatnie mówiąc. A po drugie, co by nie powiedzieć , 

to każda władza polityczna, w tym momencie PiS i tutaj apel do Pana Radnego Kruczkowskiego , żeby 

na forum Klubu poruszył podział województwa, linijką najlepiej odmierzać między jednym a drugim,  

a obecnie władza państwowa i tak ma wolną rękę w przenoszeniu tychże instytucji. Dlatego może, żeby 

nie podgrzewać atmosfery między północą a południem, nawet co do treści tego stanowiska, proponuję 

je wycofać i Sejmik niech pracuje dalej merytorycznie nad jednością województwa lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek Anna Polak. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, 

zdajemy sobie sprawę z tego problemu geograficznego. Dlatego w Strategii Rozwoju  Województwa 

Lubuskiego wpisaliśmy sobie wśród czterech kluczowych priorytetów ten najważniejszy zrównoważony 

rozwój, nie tylko pod względem społecznym, ale również terytorialnym. Ja proponuję , żeby stanowisko 

podjąć i wpisać cel tego stanowiska, dbałość o zrównoważony rozwój pod względem społecznym  

i terytorialnym, bo taki jest priorytet Strategii Rozwoju Województwa. Trzeba szanować  

to porozumienie, nie ważne czy jest spisane na pergaminie, czy na kredowym papierze, ale było takie 

uzgodnienie w Paradyżu, które skutkuje dla województwa bardzo pozytywnie. Szanując  

to porozumienie zarówno Zielona Góra, jak i Gorzów Wielkopolski się rozwijamy. W tym stanowisku nie 

przeciwstawiamy naszych stolic, a wręcz przeciwnie, to stanowisko jest właśnie wyrazem troski  

o zachowanie tego, co udało nam się zdobyć wspólnie dla naszego województwa. To była też 

podstawa, żeby w ogóle było województwo lubuskie, a faktycznie widzimy każdego dnia jakie  

są zakusy. Udało się zachować to status quo dzięki temu, że jesteśmy aktywni. Było takie stanowisko 

w sprawie Izby Urzędów Skarbowych. W tej chwili pracownicy Lubuskiego Oddziału Narodowego 

Funduszu Zdrowia zwrócili się do Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego, do Zarządu Województwa 

właśnie o zajęcie stanowiska w sprawie przeniesienia Oddziału do Gorzowa, ponieważ od 1 stycznia 

2018 roku, przegłosowana jest zmiana Ustawy o działalności leczniczej, w której to traci kompetencje 
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Narodowy Fundusz w ten sposób, że oddziały regionalne przechodzą do kompetencji wojewodów.  

A czy to ma oznaczać przeniesienie również budynków, pracowników, którzy wypracowali strategię 

polityki kontraktowania, tak skutecznie, że np. wspólnie udało nam się to osiągnąć, o czym mówiłam  

w informacji, że mamy najlepszą sytuację finansową w naszych szpitalach, najlepszą w Polsce. I to się 

niszczy, to się burzy. My musimy stanowczo mówić o problemach, które są oczywiście w atmosferze 

kompromisu i w mojej ocenie tak to stanowisko zostało przygotowane. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Jeszcze Pani Radna Anna Synowiec.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja chciałam się wypowiedzieć jako Gorzowianka. 

Ja przeanalizowałam to stanowisko Sejmiku i naprawdę nie doszukuję się tego , co Państwo jakby 

dzisiaj tutaj akcentują. Tu nie ma mowy o tym, żeby były wskazane już jakiekolwiek siedziby instytucji. 

To stanowisko chroni zarówno Gorzów, jak i Zieloną Górę. Także ja na pewno chciałabym i wnoszę  

o to, żeby głosować to stanowisko. I na pewno zagłosuję za, ponieważ to chroni również mieszkańców 

części północnej tego województwa. Także nie rozumiem niektórych interpretacji. Nie docierają do mnie 

te argumenty. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Radny Tadeusz Jędrzejczak jeszcze.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie Przewodniczący, 

Szanowni Państwo. Po pierwsze, decyzja o powstaniu województwa lubuskiego zapadła nie  

w Paradyżu, a w Międzyrzeczu. W tym spotkaniu brałem udział i wówczas podstawową dyskusją, która 

miała miejsce była dyskusja o tym gdzie wojewoda, gdzie sejmik województwa lubuskiego. W związku 

z tym, że w projekcie ustawy były wpisywane siedziby i stolice województw jako siedziby wojewodów , 

myśmy się umawiali jako Gorzowianie, że właśnie będziemy mieli takie województwo, że będzie liczone 

tak część województwa zielonogórskiego to jest część województwa większa, a dawnego województwa 

gorzowskiego bez powiatów wielkopolskich i zachodniopomorskich będzie traktowana jako mniejszość 

tego województwa i tak to właśnie jest tutaj przedstawiane. A więc zdecydowaliśmy się na to, żeby 

siedziba wojewody była w Gorzowie, bo tego Sejmik już przenieść nie może. Takie dyskusje wtedy 

również były, że sejmik będzie decydował o tym, gdzie będzie siedziba marszałka. To jest sprawa 

pierwsza. Sprawa druga, oczywiście to stanowisko nie jest przygotowane po, ażeby był zrównoważony 

rozwój, tylko stanowisko jest przygotowane z tego względu, że centralizowana jest władza w państwie. 
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Widzimy to jako Zarząd Województwa i też samorządowcy, że są odbierane kolejne kompetencje 

przekazywane wojewodom, żeby wojewodowie decydowali o wielu sprawach. Jest to pokłosie  

m.in. słynnej dyskusji uchwał rad miast Zielonej Góry i Gorzowa w sprawie siedziby nowotworzonej 

administracji skarbowej, gdzie dzięki zabiegom działaczy Prawa i Sprawiedliwości ta administracja 

pozostanie jak rozumiem w Zielonej Górze. Prezydent Gorzowa kupił już siedzibę na jej miejsce pracy . 

Więc oczywiście nie mówmy, że o to chodzi, właśnie o to chodzi. To chodzi o to, tak jak mój wielki 

przyjaciel i człowiek o niezwykłym intelekcie i poczuciu humoru Pan Radny Zbigniew Kościk mówi,  

że władza będzie przyjmowała kolejne uchwały, tak, przecież o to właśnie chodzi. Rząd Platformy 

Obywatelskiej mówił, że będzie decentralizował państwo i to w znacznej części zrobił, a władza obecnej 

partii rządzącej centralizuje państwo. W ramach centralizacji władzy odbierane są kompetencje 

samorządom, przekazywane wojewodom, a co za tym idzie wojewodowie będą mieli w wielu 

przypadkach nawet nie ustawowo, ale własnymi decyzjami prawo decydowania gdzie będą pracowali 

pracownicy poszczególnych instytucji. I na koniec, nie było tak różowo jak tutaj jest to opowiadane, 

mogę Państwu pokazać budynki, w których mieściły się instytucje np. Lubuskiego Urzędu 

Wojewódzkiego mieściła się siedziba nowo wybudowana Narodowego Banku Polskiego, której oto 

konto ma Lubuski Urząd Wojewódzki. Na skutek zabiegu polityków z Zielonej Góry przeniesiono 

siedzibę Narodowego Banku Polskiego i zrobiono jedną w Zielonej Górze. Dzięki temu jako szef 

Eurogionu, który też ma konto w Narodowym Banku Polskim jeździłem do Zielonej Góry , ażeby składać 

elektroniczny podpis i wpisywać w różnego  rodzaju hasła, żeby wejść. Podobnie funkcjonuje Urząd 

Wojewódzki. Takich przykładów jest więcej i o tym wszyscy wiemy. Ja rozumiem intencje, bo ja gdybym 

był na miejscu radnych Zielonej Góry postąpiłbym dokładnie tak samo. Bo to się nie skończy na kilku 

decyzjach tak jak Pani Marszałek mówiła w sprawie Narodowego Funduszu Zdrowia, ale będą  

to następne instytucje, które będą podporządkowywane, już są podporządkowywane wojewodom.  

W związku z tym, oczywiście jest to obrona i wystąpienie w interesie tych mieszkańców, tych związków 

zawodowych, którzy obawiają się tego, że to będzie postępowało, a będzie postępowało, bo taka jest 

logika sprawowania władzy dzisiaj przez Rząd i większość parlamentarną w Warszawie. W w związku 

z tym, nie mogę jako były prezydent, mieszkaniec Gorzowa popierać tego typu uchwały, bo mi tam  

po prostu na północy obetną głowę. Pani Radnej Annie Synowiec podoba się ta uchwała więc będzie 

odpowiadała za to jak będzie głosowała. Niemniej jednak miałbym taką propozycję. Mówmy prawdę,  

to o to chodzi, centralizuje się władza, wojewoda jest z Gorzowa, decyzje będą podejmowane w wielu 

przypadkach na tak w Gorzowie i stąd jest inicjatywa przyjęcia tej uchwały. I ja to doskonale rozumiem 

i wcale się temu nie dziwię, ale nie mogę też za tym głosować. Mam nadzie ję, że Państwo mnie 

rozumiecie. Rozumiecie doskonale, bo w wielu przypadkach Sejmik przyjmował uchwały, które służyły 

zupełnie innym celom, a uzasadnienia były zupełnie inne. Ja rozumiem, że chodzi tutaj o to , żeby 
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zachować status quo. Jakby jeszcze dało się coś przenieść coś do Zielonej Góry też byście nie byli 

przeciwko, więc nie dziwcie się, że nie mogę głosować razem, ale jak najbardziej jestem za tym , żeby 

województwo lubuskie miało dwie stolice i się rozwijało równomiernie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Ja zachęcałbym Państwa do zarażenia racjonalizmem i odwagą Pani Radnej Synowiec.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, po pierwsze pewne wyjaśnienie, bo tutaj Pan Radny Kościk powiedział jakby o wojewodzie, 

o tym co PO chce zrobić. W piątek będzie tutaj Forum Samorządowe , jak widziałem będzie Pan prof. 

Stępień, który będzie mógł potwierdzić i w tych założeniach, które były gdy reforma była wdrażana 

wojewoda miał być po prostu przedstawicielem Rządu w terenie. Bardziej nadzorcą, ze strony Rządu, 

bo państwo musi też wpływać na to, co się dzieje w poszczególnych regionach, a nie wykonawcą  

i bezpośrednim zwierzchnikiem różnego rodzaju instytucji wojewódzkich. Mam nadzieję, że Pan prof. 

Stępień będzie mógł to potwierdzić, co do zasady. Po drugie… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Mirek, zaskoczę Cię, to mi się podoba akurat. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Pani 

Marszałek zapraszała wszystkich, więc będzie okazja skonfrontować, że to co mówię potwierdzi Pan 

profesor jeden z twórców tej reformy. Po drugie, chciałem tylko powiedzieć, tutaj na sali siedzi niewielu 

takich dinozaurów jak ja. Ja niektóre protokoły pisałem, bo tam poza Międzyrzeczem były jeszcze 

później kolejne spotkania. Tylko fakt faktem, że dzisiaj powiedzmy sobie uczciwie , niewiele z tego 

wyszło. W momencie tworzenia udało się politykom na tyle porozumieć ze sobą i chwała za to,  

za tamten czas. Później bywało bardzo różnie co też nic nie znaczy, bo każdy z nas musi działać.  

I odwołam się tylko jeszcze do słów Pani Marszałek, które mi się bardzo podobały, że musimy pracować 

dla zrównoważonego rozwoju województwa, a więc obu największych też miast i Zielonej Góry ,  

i Gorzowa, a każdy niech zagłosuje jak mu tam w duszy gra. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, projekt stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie sprzeciwu wobec 

przenoszenia wojewódzkich siedzib administracji publicznej poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski „?”. 
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W głosowaniu wzięło udział 30 radnych. 

19 głosów za, 3 głosy przeciwne, 8 wstrzymujących.  

Stwierdzam, że Sejmik stanowisko podjął.  

Oby ktoś to stanowisko wziął pod uwagę. Bardzo dziękuję za odwagę i za racjonalizm. 

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie sprzeciwu wobec 

przenoszenia wojewódzkich siedzib administracji publicznej stanowi załącznik nr 93 do protokołu.  

 

Punkt 37.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie uczczenia 57. rocznicy Wydarzeń 

Zielonogórskich, wersja 2. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Ja chciałem wnieść tylko 

jedną autopoprawkę. Zwrócił uwagę Pan Radny Kościk. W ostatnim zdaniu mamy zapis: „Sejmik 

Województwa Lubuskiego wyraża niniejszym stanowiskiem uznanie i wdzięczność uczestnikom 

wydarzeń zielonogórskich”. Ponieważ tymi uczestnikami są i osoby protestujące i oddziały ZOMO i Milicji 

Obywatelskiej, ja chciałbym prosić o to, żeby ta autopoprawka polegała na tym, że jest Sejmik 

Województwa Lubuskiego wyraża niniejszym stanowiskiem uznanie i wdzięczność protestującym 

uczestnikom wydarzeń zielonogórskich, protestującym. Żeby dodać słowo protestującym, nie wszystkim. 

Rzeczywiście dziękuję za czujność nauczycielską. Czy to jest jasne dla Państwa Radnych? Pan Radny 

Balcerzak. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący. 

Króciutko się odniosę do wystąpienia Pana Marcinkiewicza. Pan profesor Jerzy Stępień rzeczywiście 

wystąpił na sesji sejmików w Łodzi, poruszył tematy, zresztą dzisiaj, Drodzy Państwo,… 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam,  

my o wydarzeniach zielonogórskich.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Ja wiem, ale króciutko muszę się odnieść. 

Niech Pan pozwoli, Panie Przewodniczący… 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Może w sprawach 

różnych Panie Klaudiuszu? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dobrze. Dziękuję bardzo. Najpierw tylko 

chciałem powiedzieć, że byłem mieszkańcem Krosna, miałem 12 lat. Chodziłem do szkoły podstawowej 

w Krośnie Odrzańskim, ale proszę mnie posłuchać. I wyobraźcie sobie w 1956 r. był taki moment  

z Rokossowskim, ja tego Rokossowskiego ze ściany zdjąłem i włożyłem po szafę. Wyobraźcie sobie, 

Drodzy Państwo, był taki odruch, trudno go teraz z perspektywy czasu wytłumaczyć, ale konsekwencje 

dla mnie, dla mojego ojca były okropne. Wyobraźcie sobie, że został zawołany do komitetu powiatowego, 

że musiał lżejszą pracę zamienić na cięższą i to były konsekwencje. Natomiast chcę Państwu powiedzieć, 

że 30 maja 1960 r. Klaudiusz Balcerzak miał 16 lat i uczył się zawodu w Bobrowicach, a na teorię jeździł 

do Zielonej Góry. I chcę Państwu powiedzieć w najdrobniejszych szczegółach mogę przedstawić wypadki 

z 1960 roku w najdrobniejszych. Widziałem wszystko, widziałem spalony samochód pod posterunkiem, 

ale proszę chwileczkę, Drodzy Państwo. Widziałem utopiony samochód w basenie przeciwpożarowym, 

widziałem jak na pełnym gazie ZOMO i milicjanci jechali z Poznania. Widziałem mnóstwo i rzeczywiście 

po obu stronach rannych, poparzonych. Drodzy Państwo, ostatnim akcentem to był, jak powiedziałem, 

wjazd milicji i ZOMO z Poznania. Wjechali na pełnym gazie w tłum przy klubie książki i prasy przy 

Kupieckiej. Drodzy Państwo, najpierw to był protest, a później była totalna walka. Ja pamiętam jak 

brutalnie się rozprawiali z tymi protestującymi. Ja nie będę oceniał, bo  ja wtedy miałem 16 lat, to może 

był taki odruch, że chciałem brać w tym udział. Ja pamiętam tylko, że była taka restauracja Newa przy  

ul. Kupieckiej i tam moi koledzy i ja żeśmy poszli, żeby się schować. Wpadło ZOMO i milicja, wygonili 

nas, nawet nie pozwolili nam absolutnie zjeść obiadu, tylko nas wygonili. Pamiętam do dzisiaj ten gaz, 

widziałem tych ludzi rannych, poparzonych. I pamiętam taki moment na ul. Kupieckiej była taka granitowa 

kostka i ludzie wyrywali tą kostkę, i taka starsza Pani, prawdopodobnie mieszkała przy tym miejscu,  

w fartuszku przyniosła tę kostkę. Już nie będę mówił dosłownie, ale mówi panowie weźcie tę kostkę.  

To był spontaniczny, trudno to ocenić. Po stronie czy to był protest, czy to była sprawa polityczna.  

To historycy, to ocenią, ale ja osobiście brałem w tym udział. Mówi to Lubuszanin, który jest Honorowym 

Obywatelem Zielonej Góry, Głogowa, Sławy, dwa razy jest zasłużony dla województwa zielonogórskiego 

i za własne swoje pieniądze nikt nie zrobił takiego biznesu jak ja dla województwa lubuskiego. Z tego Pani 

Polak jestem dumny. Powiedziałem dzisiaj o Łodzi jak się rozwija. A jak się rozwija województwo 

lubuskie? Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Dziękujemy za relację uczestnika wydarzeń zielonogórskich. Wprawdzie nie był Pan poszkodowany, ale 

uczestniczył. Szanowni Państwo, z autopoprawką, którą wprowadzamy słowo protestującym, stanowisko 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie uczczenia 57. rocznicy Wydarzeń Zielonogórskich, wersja 

2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem stanowiska, proszę nacisnąć 

przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk czerwony  „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymywał. 

Zapraszam w niedzielę na uroczystości, jest projekcja filmu także jest ciąg dalszy tych uroczystości.    

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 24 maja 2017 r. w sprawie uczczenia 57. rocznicy 

Wydarzeń Zielonogórskich stanowi załącznik nr 95 do protokołu.  

 

Punkt 38.  

Przyjęcie protokołów z XXIX i XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Stwierdzam,  

że te protokoły były udostępnione do wglądu. Czy są jakieś uwagi do któregoś z nich? Jeśli nie, to protokół 

z XXIX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem protokołu, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę nacisnąć przycisk 

czerwony  „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.   

Stwierdzam, że protokół z XXIX sesji Sejmiku został przyjęty. 

 

Przystępujemy do przyjęcia protokołu z XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę 

nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. 

25 głosów za, 1 głos wstrzymujący, nie było głosów przeciwnych.  

Stwierdzam, że Sejmik protokół z XXX sesji przyjął. 

Przepraszam bardzo oddaję prowadzenie Panu Marcinkiewiczowi muszę się udawać na uroczystość  

do Saksonii. Dziękuję bardzo.  
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Punkt 39.   

Sprawy różne. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Sprawa 

pierwsza. Wraz z Panią Marszałek Województwa Lubuskiego zapraszamy wszystkich Państwa  

do czynnego udziału w V Lubuskim Sejmiku Dziecięcym, który odbędzie się 29 maja o godz. 11:00,  

tu w Sali Kolumnowej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Prosimy o informację, kto z Państwa będzie 

mógł uczestniczyć. To są wspaniałe uroczystości, sejmiki. Kto z Państwa brał w tym udział, a braliśmy, 

wiemy o czym mówię. Naprawdę zapraszam by wszyscy, którzy mogą w tym dniu uczestniczyć byli. 

Poprosimy o zgłoszenia, po to żeby nawet podzielić nas radnych na te poszczególne grupy dziecięce, 

cały scenariusz jest przygotowany. W dniach 1 i 2 czerwca br. odbędą się posiedzenia komisji stałych 

Sejmiku i Komisji Rewizyjnej, dotyczące procedowania nad wykonaniem ubiegłorocznego budżetu, gdyż 

tak jak Państwo wiecie przygotowujemy się do sesji absolutoryjnej. Z wielką niekłamaną radością 

chciałbym złożyć urodzinowe życzenia, jubilatom majowym. W dniu dzisiejszym urodziny obchodzi Pani 

Radna Anna Synowiec, 1 maja urodziny obchodziła Radna Pani Maria Jaworska, 15 maja urodziny 

obchodził Radny Łukasz Mejza, 22 maja urodziny obchodziła Radna Grażyna Dereń. Szanowni Państwo, 

sesja jeszcze nie zamknięta, a więc czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zgłosić sprawy różne. Dwa 

zgłoszenia. Proszę jeszcze o chwilkę. Pierwszy zabierze głos Pan Klaudiusz Balcerzak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, chciałbym krótko  

się odnieść do Pana o fakcie, że Pan Jerzy Stępień brał udział w Sejmiku sejmików. Chcę Państwu 

powiedzieć, że dzisiaj  24, na Uniwersytecie Warszawskim jest dzień poświęcony Panu prof. Kuleszy, 

który był pierwszym reformatorem administracji publicznej w Polsce. Oczywiście brał w tym też udział Pan 

Jerzy Stępień. Chcę Państwu powiedzieć, że stanowisko Pana profesora było, nie będę przedłużał, jedno 

–  likwidacja wojewodów, przywrócenia ODR-ów do urzędów marszałkowskich i to samo z Funduszem 

Ochrony Środowiska. Dziękuję. Nie mam nic więcej do powiedzenia. Będzie w piątek. Mam nadzieję,  

że będziemy mogli zadawać mu pytania. Ja też będę, i też przypomnę się Panu profesorowi, o czym 

żeśmy dyskutowali na Sejmiku sejmików w pięknym mieście Łodzi. Dziękuję bardzo. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

Pan Franciszek Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz:  Ja na kanwie dzisiejszej dyskusji, w trakcie 

głosowań nad przyznaniem odznak honorowych, chciałbym zgłosić wniosek pod rozwagę Pana 
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Przewodniczącego, aby imienne głosowania dotyczące odznak po prostu nie były wyświetlane na tablicy. 

Żeby to było głosowanie takie quasi, nie tajne, ale w każdym razie nie jawne, ponieważ od dłuższego już 

czasu, bo to nie jest pierwsza sesja, te głosowania nie są jednomyślne. Są różnice zdań i są też głosy 

przeciwne i wstrzymujące się. Nie jest elegancko, ze względu na te osoby honorowane tymi odznakami, 

żeby tutaj imiennie musieli się opowiadać w taki sposób radni, więc proponuję rozważyć ten wniosek. Pod 

rozwagę tylko. Dziękuję.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

Ja przekażę to do Przewodniczącego i myślę, że tutaj na prezydium Sejmiku spróbujemy to omówić.  

A jest to jakaś zasadna rzecz, bo każda sprawa personalna jest sprawą delikatną. Zastanowimy się nad 

tym. Dziękuję. Chciała jeszcze głos zabrać Pani Ania Synowiec.   

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Ja dosłownie króciutko. Właśnie też chodzi  

mi o przyznawanie odznak honorowych. Jeżeli jest taka dyskusja gorąca, nie przy każdej kandydaturze, 

nie przy każdym głosowaniu, np. tak jak to miało miejsce dzisiaj w przypadku Pana prof. Jerzego 

Smorawińskiego, to prosiłabym żeby mimo wszystko Przewodniczący przeczytał jakie wskazanie, jakie 

przesłanki są ku temu, żeby taką odznakę przyznać. Ja zgłaszałam się, chciałam żeby udzielono mi głos. 

Z uwagi na to, że oprócz tego, że Państwo przedstawili różne spojrzenia na to jak przebiegała debata 

przed Sejmikiem pomiędzy rektorami tych uczelni i każdy z nas miał inne spostrzeżenia, to ja naprawdę 

byłam ciekawa z jakiego powodu i czym się zasłużył Pan profesor oprócz tego, że był rektorem 

poznańskiej uczelni. Więc proponowałabym, żeby jak są kontrowersje, co do kandydatury, żeby 

prezydium przygotowało krótką informację, z jakich powodów jest wniosek o uhonorowanie tych osób. 

Dziękuję za życzenia. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję.  

Ja przyjmuję te uwagi dotyczące szczególnie odznak i głosowania nad tym. To wymaga faktycznie 

omówienia. Zastanowimy się. Jeszcze Pan Radny Grabarek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Obchodziliśmy Noc Muzeów i mam tu takie 

zapytanie. Co muszą spełnić takie instytucje jak muzeum, czy filharmonia, żeby mogli  

być reklamowani na naszym telebimie lub w naszych gazetach reklamowych województwa lubuskiego? 

Jakie muszą spełnić warunki? Dziękuję. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. 

Odpowiedź na to będzie udzielona. Pan Radny Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Jeszcze wrócę do sposób głosowania, bo tak 

de facto to głosowanie, które my odbywamy przy wyświetlaniu nazwisk jest głosowaniem jawnym 

imiennym. Statut określa formy głosowania: może być głosowanie jawne, głosowanie jawne imienne  

i głosowanie tajne. Dla głosowania tajnego oczywiście są przypisane te sprawy, które wynikają z ustawy. 

Wobec powyższego, żeby ktoś nie miał kiedyś jakiś zastrzeżeń i uwag, bo jeśli głosujemy wszystkie 

sprawy w głosowaniu jawnym imiennym, jest to naruszenie statutu. Każdy ma prawo ewentualnie zażądać 

sobie wyniku głosowania, ale w trybie indywidualnym. W parlamencie przecież też wyniki głosowania 

określa się ile było za, przeciw, ile się wstrzymało, ilu brało udział w głosowaniu, ale nikt nie wyświetla  

od razu sposobu głosowania. Także ja myślę, że jest to pod rozwagę do prezydium Sejmiku  

aby przeanalizować tą sytuację. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani 

Dereń, Pani Osińska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Serdecznie dziękuję za życzenia. Miła 

niespodzianka. Dziękuję. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Krystyna Osińska: Ja myślę, że nie po raz pierwszy 

głosowania nad odznakami, nad nadaniem Honorowego Obywatelstwa Województwa Lubuskiego budzą 

kontrowersje i wątpliwości i co do jakości, i co do ilości, i co do wartości. I wydaje mi się, że dobrze  

by było jeden z punktów w jednym z Sejmików poświęcić ustaleniu zasad, procedur. Mamy Kapitułę,  

ale mam wątpliwości co do… Może dobrze by było żebyśmy wcześniej wiedzieli co wpływa do Kapituły  

i nad czym będziemy głosować. To jest po pierwsze. Po drugie, sami powinniśmy się zastanowić nad tym 

kogo zgłaszamy, bo często to są kandydatury przez nas zgłaszane, żebyśmy się potem nie wstydzili 

głosować. I uważam, że głosowanie powinno być jawne. Natomiast wstydźmy się za kandydatury czasem.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Pierwszy był Pan 

Klaudiusz Balcerzak, później Pan Radny Wołowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo. 

Chcę wrócić do Pana prof. Smorawińskiego. Pamiętacie, że to on otworzył filię AWF-u w Gorzowie. 
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Mnóstwo moich kolegów, sportowców, nie tylko z województwa lubuskiego, ale i z Wrocławia, skończyło 

tu doktorat. Także temu profesorowi nie tylko my, ale wielu młodych ludzi sportowców zawdzięcza to,  

że mogli skończyć studia i otworzyć przewody doktorskie, i napisać prace doktorskie. Dziękuję bardzo.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Proszę bardzo 

Pan Franciszek Wołowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz: Ja już króciutko, zupełnie z innej beczki. 

Chciałbym wyrazić ogromne uznanie organizatorom, dyrekcji Muzeum Lubuskiego za zorganizowanie 

wystawy prac Malczewskiego. Nie waham się powiedzieć, że jest to chyba jedna, jak nie najważniejsza  

i najlepsza ekspozycja w historii istnienia tego Muzeum. Po ubiegłorocznej skromnej wystawie Olgi 

Boznańskiej, gdzie prezentowano tylko 3 obrazy w tym jeden znajdujący się w zasobach naszego 

Muzeum, ta wystawa jest naprawdę wspaniała. Zachęcam wszystkich do obejrzenia. Jeszcze raz wielkie 

uznanie, bo zorganizowanie takiej wystawy to jest naprawdę cud na Ziemi Lubuskiej, bo to się z tym wiąże 

tyle rzeczy skomplikowanych – zabezpieczenia, ubezpieczenia itd., więc do tej pory nie było to możliwe. 

Wielkie uznanie za zorganizowanie tej wystawy. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę 

Państwa, zmierzajmy chyba do zakończenia, bo obiecaliśmy, że do godz. 16-tej zakończymy. Nie ucinam 

nikomu żadnych głosów, ale chyba pora się już robi, żeby to dokończyć. Czy jeszcze coś ważnego? 

Dziękuję. Kolejna sesja Sejmiku, proszę Państwa, odbędzie się albo 19 albo 26 czerwca, terminu jeszcze 

z przyczyn organizacyjnych nie możemy podać. Będzie ten termin podany możliwie najszybciej, na razie 

spróbujmy te dwa terminy zarezerwować. I sesja uroczysta 24 czerwca, więc to jest też termin, który 

poproszę zarezerwować.       

 

Punkt 40. 

Zamknięcie obrad XXXI sesji Sejmiku. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Dziękuję 

wszystkim za uczestnictwo. Zamykam obrady XXXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018.  

 

 




